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Izgubljeni grad
Planinarski treking u Kolumbiji

Damir Šantek, Zagreb

 »Nije istina da ljudi ne ispunjavaju svoje snove 
zato što su odrasli. Odrasli su jer su prestali 
ostvarivati svoje snove.«
 G. G. Marques

Ponekad su čudni načini na koje nastaju 
imena država, kontinenata i drugi topo-
nimi. Novi Svijet koji je otkrio Kristofor 

Kolumbo (Cristoforo Colombo) nazvan je 
Amerika po ženskom rodu imena Ameriga 
Vespuccija, firentinskog moreplovca i istraživača 
koji je plovio i vodio svoje ekspedicije pod portu-
galskom i španjolskom zastavom. Naziv Amerika 
prvi je 1507. na kartu svijeta upisao kartograf 
Nijemac Martin Waldseemüller. Po Kolumbu je, 
međutim, nazvana zemlja Kolumbija, premda on 
nikada nije doplovio do njenih obala ni stupio 
svojom nogom na tlo koje danas pripada toj 
državi. Na obale Kolumbije prvi je doplovio 1499. 
Alonso de Ojeda, no on nije imao sreću niti je 
dobio čast da se neki kontinent ili zemlja nazovu 
po njemu. 

Vrlo brzo nakon otkrića Novog Svijeta zapo-
čela je invazija na sva njegova prirodna dobra i 
resurse jer je glad za osvajanjem i pljačkom jedna 
od najvećih civilizacijskih tekovina ljudskog 
roda. Prvo konkvistadorsko naselje na području 
Kolumbije, Santa Marta, osnovano je 1525., a 
ubrzo nakon toga nastala su naselja Cartagena 
(1533.) i prijestolnica Santa Fé de Bogotá (1538.). 
Prva naselja bila su dobra ishodišta za daljnje 
istraživanje i osvajanje unutrašnjosti. Španjolski 
konkvistador Gonzalo Jiménez de Quesada 
ušao je do 1539. duboko u unutrašnjost novoga 
kontinenta i svu osvojenu zemlju nazvao Nova 
Granada (Nueva Granada).

Danas je Kolumbija uglavnom poznata po 
proizvodnji droge i narkokartelima, međutim, 
to je ipak samo jedan od kriminalnih miljea 
kakvih ima u većini država svijeta, ali malo je 
koji dosegao takvu globalnu popularnost kao 

kolumbijski. S druge strane, Kolumbija je zemlja 
koja nudi prirodne ljepote kakvima se malo koja 
država na svijetu može podičiti. Ima tu svega, 
od dugih pješčanih plaža koje zapljuskuju valovi 
Karipskog mora, tropskih kišnih šuma, nepre-
glednih plantaža kave, bogatih travnatih visoravni 
pa sve do planinskih jezera i snijegom pokrivenih 
vrhova, među kojima je najviši Pico Cristobal 
Colon (5775 m). Takvo bogatstvo pruža priliku za 
brojne aktivnosti u prirodi, od ronjenja, planina-
renja i alpinizma do predivnih trekinga, raftinga, 
biciklizma i paraglajdinga.

Cijelom su Kolumbijom razasuti ostaci 
brojnih pretkolumbovskih naselja i skulptura, 
s kraljevskom krunom Izgubljenoga grada 
– Ciudad Perdida. U cijeloj je Americi jedino 
Machu Picchu važniji i mističniji grad od Ciudad 
Perdide. U San Augustinu nalazi se više od 500, 
pretežito ljudskih skulptura u prirodnoj i natpri-
rodnoj veličini čije podrijetlo do danas arheolozi 
nisu uspjeli odgonetnuti. Museo d’Oro u Bogoti 
diči se jednom od najboljih kolekcija pretkolum-
bovskog zlata, a žalosno je što su to ipak samo 
blijedi ostaci ostataka čudesne umjetnosti koje su 
konkvistadori bez imalo duše pretapali u zlatne 
poluge i otpremali u Španjolsku.

Posljednje je, no zato ne i manje važno, nešto 
što je ipak ostalo nakon svih tih silnih godina 
španjolske vladavine, a to je kolonijalni šarm 
starih gradova. Najbolje ga se može osjetiti u 
Cartageni, najljepšem kolonijalnom gradu cijele 
Amerike. U njemu se nalazi i jedinstvena tvrđava 
Castillo de San Felipe de Barajas. Bila je to najveća 
fortifikacijska građevina koju su Španjolci sagra-
dili u nekoj od svojih kolonija.

Kolumbija u svojoj raznolikosti pruža brojne 
mogućnosti za potpuno različite vrste planina-
renja i trekinga. Na granici s Venezuelom nalazi 
se nacionalni park El Cocuy. Ondje se raspro-
strlo 15 vrhova viših od 5000 metara. Najviši je 
među njima Ritacuba Blanco (5330 m). Zbog 

264  |   6, 2020

  NADNASLOV 
|

|
 KOLUMBIJA



sigurnosnih razloga park je često zatvoren za 
posjetitelje, pa je tako bilo i 2016. Ponovno je 
otvoren 2017., ali uz brojna ograničenja. Penjanje 
na vrhove, kao i na ledenjake, nije dopušteno, a 
zabranjeno je i noćenje u parku, te se može poho-
diti samo jednodnevnim izletima.

Nacionalni park Natural Los Navarros južno 
od Medellina pruža izvrstan uvid u kolumbijski 
dio Anda i vrhove koji također premašuju visinu 
od 5000 m, s najvišim vrhom Nevado del Ruiz 
(Crater Arenas), visokim 5321 m. Erupcija toga 
vulkana 1985. ubila je više od 20.000 ljudi. U tom 
je parku sloboda kretanja mnogo veća pa se mogu 
organizirati razne višednevne ture i usponi.

Južno od njega nalazi se Valle de Cocora, koja 
pruža mogućnost planinarenja u sjeni andskih 
vrhova. Ondje u prirodnom okolišu posjetitelj 
može vidjeti voštanu palmu, najveću na svijetu, 
višu od 60 metara, koja je ujedno i kolumbij-
sko nacionalno stablo. Ipak, od svih planinar-
skih poslastica najzanimljiviji je i najpopularniji 
treking Ciudad Perdida, koji traje četiri dana. I 
mi smo se odlučili za taj put.

Polazna je točka za taj treking drevni gradić 
Santa Marta na obali Karipskog mora. Već je 
spomenuto da je to bio prvi grad osnovan na 
području današnje Kolumbije. Njegovo središte 
odiše istinskim kolonijalnim šarmom. Pravilan 
raster ulica obrubljen je kućama obojenim u 
jarke boje, grandioznim crkvama, trgovima i 
parkovima. Grad noću živi razuzdano i glasno 
te odaje klasičan dojam karipske opuštenosti i 
rasplesanosti, uz glazbu, šarenilo boja, koktele i 
pivo. Međutim, danju blještavo sunce na pustim 
ulicama pruža sasvim drugačiju sliku. Mnoge su 
kuće prazne, zapuštene i ruševne, ali ulice pamte 
i bolje dane. Vidi se da se grad obnavlja i sasvim 
sigurno postupno vraća staroj slavi.

Okupljamo se u agenciji i stavljamo torbe 
na krovove Toyotinih terenaca s pogonom 
na sva četiri kotača. Vozimo se mimo ulaza u 
Nacionalni park Tayrona te nakon sat vremena 
vožnje istočno uz obalu Karipskog mora, kraj 
rijeke Guachace, silazimo s asfalta na šumsku 
cestu Camino Ciudad Perdida. Ondje ulazimo u 
Nacionalni park Sierra Nevada de Santa Marta. 
Kao ulaznice dobivamo narukvice koje ćemo 
nositi sljedeća četiri dana. 

Sierra Nevada de Santa Marta planinski je 
lanac u sjevernoj Kolumbiji koji se uzdiže uz 
obale Karipskog mora. Potpuno je odvojen od 
Anda, koje se nalaze južno od njega i protežu u 
dužinu od 7500 kilometara od Venezuele preko 
Kolumbije, Ekvadora, Perua, Bolivije do Čilea i 
Argentine. kao najdulji planinski lanac na svijetu. 
Najviši je vrh Sierra Nevade Pico Cristobal Colon. 
Doseže visinu od 5775 m, premda je od mora 
udaljen samo 42 kilometra. Po tome je ovo 
ujedno i najviši obalni planinski lanac na svijetu.

Park zauzima površinu od 17.000 km2, na 
kojoj izvire čak 36 rijeka. Uz brojne vrste ptica 
i kolibrija, te sisavaca, kao što su tapiri, kugu-
ari i jaguari, ovdje rastu i brojne endemske 
biljne vrste. Zanimljivo je da to područje nasta-
njuje i oko 30.000 domorodaca podijeljenih u 
četiri plemenske skupine: Koguis, Arhuacos, 
Kankuamos i Wiwa.

Slijedi 50-minutna vožnja po prašnjavoj i 
blatnjavoj cesti. Vozila često prolaze kroz vodu, 
a cesta je mjestimično betonirana, u pravilu 
tamo gdje su najveći usponi ili tamo gdje je voda 
najviše dere. Ponegdje kroz gustu vegetaciju 
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uspijevamo tijekom vožnje vidjeti snježne vrhove 
Pico Cristobal Colona, koji stvarno djeluje 
impozantno. To je peti najprominentniji vrh na 
svijetu, poslije Everesta, Aconcague, Denalija i 
Kilimanjara. Nakon dolaska u selo El Mamey 
ručamo, pakiramo se i dobivamo velike vreće za 
smeće kao zaštitu u slučaju kiše. Razgovaramo 
s ekipom koja se upravo vratila s planinarenja. 
Umorni su, prepuni uboda komaraca, crveni, 
znojni i mokri, pomalo iscijeđeni, jer ih je tri 
od četiriju dana prala kiša. Naša je vremenska 
prognoza ipak znatno bolja. Danas i sutra u posli-
jepodnevnim satima trebala bi padati kiša, a slje-
deća bi dva dana trebalo obilno lijevati tijekom 
cijelog dana. Mazge s hranom i kuhari već su 
otišli kako bi stigli na vrijeme pripremiti obrok 
kad dođemo u kamp u kojem ćemo noćiti.

 »Čovjek se ne rađa samo jednom, onoga dana 
kad ga je majka donijela na svijet. Život ga 
tjera ponovno i ponovno, puno puta ponovno 
se roditi.«  G. G. Marques

Prije puta smo svaki komad odjeće, kozme-
tike i opreme pažljivo više puta stavljali na hrpu 
pa micali s nje, jer na tako dugim putovanjima 
svaka dodatna težina u ruksaku puno znači. 
Ono odabrano pakiramo u ruksake i nestrpljivo 
čekamo polazak. Sunce žari, užasno je sparno i 
vruće. Znojimo se i čekamo polazak, sjedeći, bez 
ikakvog napora.

Konačno krećemo, i to po najvećoj vrućini. 
Ima nas ukupno 20, ali u našoj nas je skupini 
samo šestero, što nam omogućuje da hodamo 
razmjerno samostalno, svojim tempom, i uživamo 
koliko god treba u predivnom okolišu u kakvom 
nemamo često prilike uživati. Našoj rastepenoj 
koloni put često preprečuju duge kolone mrava 
(Atta cephalotes) iz skupine rezača listova, koji 
nevjerojatnom lakoćom nose komade zelenih 
listova višestruko veće od svojega tijela.

Hodamo crveni, mokri, znojimo se, vruće je i 
naporno jer se stalno uspinjemo. Na sve se strane 
otvaraju prekrasni vidici na udaljene vrhove i 
guste šume, ali pogled prema nebu otkriva 
kišne oblake koji se približavaju velikom brzi-
nom. Negdje u daljini, u šumi, urliču majmuni. 
Dan zanimljivih kukaca upotpunjuje i prilično 
velik paličnjak, koji zahvaljujući svojoj mimi-
kriji stvarno djeluje kao mala suha grana koju 
nam je vjetar donio pred noge. U prvom dijelu 
put je izbrazdan brojnim vododerinama, ali je 
promet mazgama i motorima razmjerno gust jer 
se uz put koji se postupno sužava nalaze seoska 
imanja, a drugog načina prijevoza ljudi i tereta 
nema. Praktički je nemoguće zalutati, premda ne 
postoje nikakve oznake. Naime, križanja gotovo i 
ne postoje. Brojna stabla cvatu prekrasnim cvje-
tovima. Seljaci suše kavu i kakao na prostirkama. 
Uza stazu se mjestimično nalaze odmorišta gdje 
je moguće kupiti sok ili vodu, ali i popiti sok 
svježe cijeđenih naranača koje rastu uokolo.

Nakon šest kilometara i 450 metara uspona 
slijedi područje u kojem više-manje hodamo po 
izohipsi, a zatim se strmo spuštamo do gradilišta 
novoga kampa. Nalazi se stotinjak metara iznad 
rijeke Rio Adan, na kojoj se trenutačno nalazi 
stari kamp koji divlja rijeka često preplavi pa ga 
vlasnici moraju napustiti i preseliti više, gore u 
brdo. U kampu Primer, na samoj rijeci, prela-
zimo preko visećeg mosta i uživamo promatrajući 
stabla božićnih zvijezda, viša od dva metra. Slijedi 
nov uspon, uz prelazak preko još jednog mosta.

Priroda oko nas je čudesna. Voda se kotr-
lja preko velikih oblih stijena okruženih gustom 
kišnom šumom, mahovinom i tropskim rasli-
njem. Temperatura se naglo spustila i stižemo 
do tako željenog osvježenja. Uranjamo ruke u 
vodu i ispiremo slani znoj s lica. Nakon tri i Papiga
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pol sata hoda, prijeđene udaljenosti od 10 km, 
uspona od 650 metara i spusta od 300 metara, 
evo nas u kampu Wiwa. Oblaci su se navukli, 
sad se i ovdje lakše diše, kišu smo zasad izbjegli 
i sretni smo zbog toga. Kamp je, kao i svi ostali 
u tom području, zapravo velika nadstrešnica bez 
ijednog zida. U jednom dijelu nalaze se kreveti 
na kat sklepani od dasaka, a svaki je pokriven 
mrežom protiv komaraca. U drugom se dijelu 
nalaze velika blagovaonica i kuhinja te sa strane 
skromni tuševi i sanitarni čvor. Tuširamo se hlad-
nom vodom, što nije neugodno jer je vani toplo. 
Oblačimo se u čistu robu za kamp, a odjeću koju 
smo nosili stavljamo sušiti. Sve je mokro od velike 
vrućine i vlage pa je vrlo upitno koliko će se do 
sutra uspjeti osušiti jer je sunce već zašlo. Srećom, 
nema niti najavljivane kiše, koja nas je nekako 
zaobišla. Rano, u 20 sati, liježemo umorni u svoje 
kabinice zaštićene samo mrežom protiv komaraca 
i brzo tonemo u san.

Budimo se u 5 sati, pijemo kavu i doručku-
jemo. Jučer smo hodali po zvizdanu i bilo je teško 
i naporno, tako da današnja jutarnja tura prolazi 
brzo i bezbolno. Još je razmjerno svježe i lako se 

hoda. Danas bismo trebali prijeći 22 kilometra, 
popeti se gotovo 1200 metara i spustiti 800, uz dva 
velika i strma uspona i jedan velik spust. Još smo 
uvijek u dijelu planine koji pripada seljacima. To 
se vidi po tome što je dio šume iskrčen, što nema 
velikih stabala ni guste šume. Na tim su iskr-
čenim poljima i padinama seljaci prvo uzgajali 
marihuanu, a nakon toga koku. Danas na njima 
raste trava. Zbog velike izoliranosti područja, 
seljaci su ovdje teško živjeli jer svoje proizvode 
nisu imali kome prodati. Prijevoz do Santa Marte 
ili drugih većih naselja bio je skuplji od onog što 
bi proizveli. Nekad su gore, u tim šumama, posto-
jala brojna domorodačka sela. Ona su svojim 
stanovnicima bila sveta jer su unutar svojih kuća 
pokapali tijela svojih predaka, zajedno s alatom, 
zlatom i svime što su posjedovali. Seljaci iz doline 
znali su za to te su počeli pljačkati napuštena sela 
tražeći zlato. To je unijelo velik nemir i dovelo do 
neprijateljstva između domorodaca i seljaka, ali i 
krvavih sukoba između samih seljaka. Međutim, 
nije to bio nepresušan izvor zarade pa su seljaci 
poticani od narkomafije počeli uzgajati marihu-
anu. Tako su povećali svoj životni standard, ali 

Tipičan krajolik u kolumbijskom 
dijelu Anda
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ujedno uveli novu vrstu nemira u taj prekrasni 
kraj. Vlade Kolumbije i SAD-a dugo su se na 
razne načine borile protiv toga, dok na kraju 
nisu donijele drakonsku mjeru prskanja polja 
iz zrakoplova jakim otrovima, čime su uspješno 
stale na kraj proizvodnji marihuane. Međutim, 
ti su otrovi, osim marihuane, uništili i cjeloku-
pnu poljoprivredu toga kraja te ozbiljno zatrovali 
zemlju. Sljedeći korak u kovitlacu ludila bio je 
uzgoj koke, kao osnovne sirovine za proizvodnju 
kokaina. Kriminal je rastao, a koka je otpornija 
na otrove i time se otvorio novi krug pakla, koji 
je završio nakon dugotrajnih pregovora vlade i 
svih ostalih uključenih u začaran kovitlac siro-
maštva, bespomoćnosti i velike zarade. Danas 
su ta polja pusta. Mnoštvo ljudi danas ovdje živi 
od turizma, koji naglo raste iz godine u godinu. 

Prijevoz, kampovi, vodiči, kuhari, održavanje 
staza, prodaja poljoprivrednih proizvoda, mule... 
sve su to danas za mještane novi, legalni izvori 
prihoda. Govori se da je u okolici puno vojske 
koja održava takvo stanje, pazi na sigurnost i drži 
situaciju pod kontrolom, no mi je nismo vidjeli.

Hodajući dolazimo do granice svijeta kojim 
upravljaju seljaci i svijeta u kojem žive domo-
rodci. U jednom trenutku prelazimo neobilje-
ženu granicu koju s jedne strane definira gusta 
šuma, a s druge kao nožem odrezana čistina. 
Nakon dugotrajnog uspona slijedi spuštanje sve 
do kampa, gdje nas već u 10:30 čeka ručak. Bio 
mi je to vjerojatno najraniji ručak u životu. Prije 
toga othodali smo do obližnjega slapa i jezerca 
pod njim, u kojem smo se s velikim zadovolj-
stvom okupali. Mjesto je to koje se nikako ne 
smije propustiti, što zbog ljepote, što zbog osvje-
ženja. Budući da je sunčano i toplo, uspijevamo 
na suncu osušiti robu. Sve što smo nosili ima neki 
čudan, nepoznat miris znoja, potpuno drugačiji 
od onog na koji smo navikli. 

Nakon ručka i kraćeg odmora nastavljamo 
put. Slijedi opet dug i strm uspon, a znoj se 
doslovno slijeva niz čelo i teče niz cijelo tijelo. 
Premda smo se u kampu uspjeli posušiti, začas 
smo ponovno potpuno znojni, ljepljivi i mokri. 
Unatoč tome, uspijevamo uživati u predivnoj 
prirodi koja nas okružuje, sretni što imamo privi-
legij da barem nakratko budemo ovdje. Stalno 
hodamo uz rijeku te prelazimo preko brojnih 
sljevova, pritoka, vodotoka i ostalih voda, često 
preskačući preko njih kao koze, s kamena na 
kamen. Odmah iza kampa je pošira rječica koju 
je teško prijeći a da se ne smoče noge. Prelazak je 
trajao malo duže, dok nismo odabrali prikladno 
kamenje po kojem smo prešli na drugu obalu. 
U blizini se gradi most kako bi se olakšao prela-
zak, pogotovo u doba kad voda zbog silnih kiša 
nabuja.

Zbog velike vrućine pijemo puno vode 
i dobra je stvar što se u svakom kampu dijeli 
besplatna pročišćena voda. Tko ne vjeruje 
u njenu pitkost i čistoću, ima priliku kupiti 
flaširanu vodu. U šumi se nalaze brojna stabla 
banana, no većina je plodova, nažalost, još 
potpuno zelena. S grana vise veliki plodovi 
kakaovca, zeleni, smeđi i tamnocrveni, ovisno o Kamene stube na putu prema Izgubljenom gradu 
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stupnju zrelosti. Zanimljivo je da su nekada stari 
narodi kao platežno sredstvo u tim krajevima 
koristili upravo plodove kakaovca.

Uz put se mogu vidjeti kuće domorodaca, a 
prošli smo i pored jednog sela s karakterističnim 
okruglim nastambama. Njihov je odnos prema 
prirodi potpuno suprotan onome u zapadnoj civi-
lizaciji. Oni za svoje nastambe rabe tanka stabla, 
bambus i staro palmino lišće kao pokrov, dok 
mi, nasuprot tome, rabimo što veća i što deblja 
stabla kako bi nastambe bile što sigurnije, kao u 
bajci o trima praščićima. Zbog izgradnje njiho-
vih kuća šuma uopće ne stradava. Oko svake se 
kuće nalaze grmovi marihuane, koju domorodci 
koriste za svoje osobne potrebe.

Kao i svagdje, djeca su znatiželjna i izlaze 
iz kuća gledati neke nove, čudne ljude, koji kao 
uljezi prolaze kroz njihov svijet. Predivna, mala, 
musava bića, oštrog i znatiželjnog pogleda, 
crne kose, bosih nogu i bijelih haljina. Većina 
ljudi koji žive u tim šumama govori isključivo 
svojim starim, autohtonim jezikom, i malo ih 
zna španjolski. Pakleno je vruće i to je strašno 

iscrpljujuće, znatno više nego planinarenje po 
zimi i snijegu. Prije prelaska rijeke mostom i 
novog uspona koristimo priliku da se osvježimo 
u prirodnom bazenu riječnog rukavca. Voda je 
hladna i osvježava te barem nakratko ispire znoj 
i sol s kože. Novi uspon i snažno sunce izvlače 
iz nas nove količine znoja, koje se cijede po i 
tako već odavno potpuno mokroj odjeći, sad već 
prilično neugodna mirisa. Tako se penjemo do 
vidikovca na vrhu, gdje izlazimo iz šume, odma-
ramo se, jedemo ananas i naranče. Put nas dalje 
vodi uz rijeku i krajobraz se stalno mijenja, od 
malih laguna punih vode, koja se slijeva iz šume, 
preko gusto izraslih bambusa, banana, palmi svih 
oblika i veličina, zelenih šumskih vrhova, zapje-
njene rijeke koja se probija oko kamenih gromada 
i preko njih do kanjona i mjesta gdje se nebo 
potpuno gubi zbog gustog raslinja. Posljednji dio 
puta prije kampa vodi uz rijeku pa je dio staze 
betoniran kako bi se spriječilo stalno urušavanje. 
Taj je dio puta mjestimično osiguran sajlama, a 
na samom kraju prolazi se kroz prirodna kamena 
vrata.

Ciudad Perdida - Izgubljeni grad
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Konačno, evo nas iscrpljenih u kampu. 
Kupanje u rijeci, kokice, pivo, večera, preslagi-
vanje ruksaka, žohari i otvoren krevet s mrežom 
za komarce. Ležim i razmišljam o najavlje-
noj kiši koja nije pala i najezdama komaraca 
kojima su nas plašili. Lokalni »Amazonic sprej« 
protiv komaraca i mreža dosad su se pokazali 
kao dobitna kombinacija, a na nebo ionako ne 
možemo utjecati. Tišina je potpuna. Mrak tako-
đer. U toj mukloj tišini čuju se vrlo glasan šum 
rijeke i krikovi ptica te nekih drugih, meni nepo-
znatih životinja. Ne znam pada li kiša ili je to 
samo huk rijeke, ali sada je svejedno, to će biti 
bitno sutra. Kad se sve umiri i kad se osjetila izoš-
tre, ta tišina može biti glasnija od buke gradova u 
našim stanovima i kućama.

 »Život je poput priče, nije važno koliko je 
dug, već koliko je dobar. Ono što je prošlo, 
više ne postoji, ono što će biti, još nije došlo. 
Postoji samo jedna točka u kojoj se sastaju i 
prošlo i buduće. U toj je točki cijeli tvoj život. 
Iskoristi je.«  G. G. Marques

Danas je taj dan. Pred nama je Ciudad 
Perdida. Izgubljeni grad nalazi se negdje gore u 
kišnoj šumi, s druge strane rijeke. Budim se uz 
šum rijeke Buritace, još po mraku, i izlazim izvan 
nadstrešnice kako bih provjerio proizvodi li šum 
vode koji čujem samo kotrljanje rijeke duž korita 
ili pada kiša. Širim ruke uz osmijeh – jer kiša ne 
pada! Počinje klijati sjeme nade da ćemo unatoč 
nepovoljnim prognozama imati prilike bez kiše 
doći do izgubljenoga grada, a što će biti poslije 
toga, već je manje važno.

Danas sam obukao svježe rublje, čarape 
i majicu, te stare, vlažne i prljave kratke hlače. 
Hodamo uz rijeku; i ovdje je dio staze betoni-
ran te osiguran sajlama i stubama. Dolazimo do 
mjesta gdje treba prijeći rijeku kako bismo se 
popeli do grada. Kako počinje suhi dio godine, 
rijeka nije nabujala ni preduboka, tako da na 
prijelazu nije dublja od jednog metra. S obzi-
rom na to da je dno neravno i sklisko, a rijeka 
teče velikom brzinom, s jedne na drugu stranu 
rijeke razapeta su radi lakšeg prelaska dva užeta 
za pridržavanje. Ruksak i fotoaparat stavljam u 
nepropusnu vreću, a cipele vješam oko vrata i 

bez većih poteškoća prelazim rijeku. Nakon brisa-
nja i obuvanja nastavljamo put. Pred nama je 
1200 vlažnih i skliskih stuba, svaka drugačija od 
prethodne. Ne znam tko ih je brojao i ima li ta 
brojka neko posebno značenje, ali stube su raznih 
oblika i veličina, sužavaju se, pa se šire, različite 
su visine, nestaju, pa se vraćaju, te vijugaju strmo 
u brdo vodeći nas prema gradu. I evo nas, dan 
je lijep, sunce još nije izašlo iza brda, od potopa 
zasad nema ništa, te postupno, korak po korak, 
otkrivamo grad i čudesnu civilizaciju Tairona. 

Grad je nastao oko 650 godina poslije Krista 
i bio je naseljen sve do 16. stoljeća. Procjenjuje 
se da je u gradu živjelo najmanje 3000 stanov-
nika. Izgubljeni grad ponovno su otkrili tek 
nakon četiri stoljeća, točnije 1972., mjesni pljač-
kaši arheoloških nalazišta. Godine 1976. stav-
ljen je pod zaštitu te je počela njegova obnova. 
Površinom grada rasprostrto je više od 250 terasa 
raspoređenih u osam gradskih područja, gdje su 
njegovi stanovnici živjeli, radili i imali religijske 
svetkovine. Sve su terase povezane opločenim 
cestama, stazama i građenim stubama. Jedan od 
najvećih zadataka graditelja bilo je sprječavanje 
erozije tla prouzročene kišom na padinama brda. 
Zahvaljujući dobrom usmjeravanju i odvodnji 
oborinskih voda, grad je i danas u vrlo dobrom 
stanju, a takav je sustav omogućio i učinkovito 
upravljanje tim važnim prirodnim resursom. 
Zbog strmine, izgradnja terasa bila je jedini 
mogući način stvaranja prostora za hramove, 
kuće, trgove i prostore za svetkovine. Budući 
da je grad smješten na strmom brdu, s oteža-
nim pristupom, nije trebalo graditi obrambene 
zidove. Ionako je jedini način da se stigne do 
grada penjanje uskim stubištem s više od 1200 
stuba.

Blaže padine i ravne površine služile su za 
uzgoj poljoprivrednih kultura. Jedan od važnijih 
i očaravajućih obilježja taironske arhitekture jest 
to što je to jedan od najjasnijih primjera urbanog 
arhitektonskog uzorka koji se zasniva na oblim 
linijama, a koji je potpuno različit od moderne 
arhitekture ravnih linija i oštrih kutova. Svi oblici 
u njihovom graditeljstvu preuzeti su iz prirode. 
Po tome se razlikuju i od ostalih velikih pret-
kolumbovskih civilizacija, kao što su civilizacije 
Maya ili Asteka.
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Čaroban je osjećaj naći se na jednome 
takvome mjestu, koje odiše veličanstvenošću 
koja se ne želi nametnuti prirodi, već želi živjeti 
s njom u suživotu. Bez obzira na broj posjetitelja, 
iz tih se drevnih ostataka velike civilizacije izdiže 
neki mir, neka ravnoteža, nekakva svetost koja 
se može osjetiti samo na posebnim mjestima. 
Brojni zlatni artefakti koji se čuvaju u muzejima 
Santa Marte i Bogote iskopani su upravo ovdje, 
a svima znan Machu Picchu 650 godina je mlađi 
od Ciudad Perdide. Svakoga se rujna grad zatvara 
za posjetitelje i u njemu se odvijaju svetkovine 
na kojima lokalna plemena ove civilizacije slave 
svoje pretke, svoju prošlost, zazivaju budućnost te 
čiste grad od loših utjecaja koje sa sobom donose 
sve brojniji posjetitelji.

Povratak niza stube traje dugo i treba dobro 
paziti jer su vrlo skliske. Nakon toga slijedio je 
još jedan »mokar« prolazak kroz rijeku, a zatim 
pogled prema nebu, koje je tamnilo i spuštalo 
se sve niže prema nama. Poslije ručka u kampu 
dobro zamatamo svu opremu i ruksake u crne 
plastične vreće jer je jasno da je samo pitanje 
trenutka kad će se nebo srušiti na nas.

Ovaj put hodamo pogleda uprtog u nebo, 
gotovo nezainteresirani za sve ostalo što se događa 
oko nas. Nekoliko minuta prije odmorišta na vrhu 

počinje lagano sipiti kiša. Zemlja se počela ispara-
vati, a ionako visoka vlaga postala je toliko gusta 
da se mogla gristi zubima. Srećom, tajming je bio 
dobar i pljusak je počeo tek minutu-dvije nakon 
našeg dolaska pod nadstrešnicu. Uz naranče i 
ananas slušamo kišu i gledamo kako se slijeva s 
krova, s velikih listova palmi i po stazi kojom se 
trebamo spustiti.

Nakon petnaestak minuta kiša prestaje i mi 
ubrzano nastavljamo. Sljedećih nekoliko sati 
izmjenjuju se razdoblja lagane kiše i ona bez kiše, 
trenutci kad se nebo razmakne pa se pojavi sunce, 
sve to uz ekstremnu vlagu... do trenutka kad se 
nebo potpuno zatvorilo i kad se spustila gusta, 
teška, uporna, gotovo masna kiša. Takva kiša 
nikad ne pada u našim krajevima! Potpuno nas 
je smočila, na stazi je blato, voda se slijeva sa svih 
strana, svako malo rukom brišem lice jer mi se 
voda doslovno cijedi niz čelo. Više ne pazimo kad 
prelazimo vodotoke i rječice. Sasvim je svejedno 
kamo stajemo jer su cipele i noge potpuno mokre.

Iz domorodačkih nastambi diže se dim. 
Vjerojatno kuhaju ili rastjeruju komarce, ne 
vjerujem da im je hladno. Žene u svojim bijelim 
haljama, s malim bebama u zavežljajima, trče iz 
kuće u kuću. Početni pokušaji da ubrzamo kako 
bismo prije stigli i manje pokisnuli potpuno gube 

Ostaci pretkolumbovske civilizacije
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smisao te hodamo ravnodušno kroz blato po 
pravom biblijskom potopu. Razmišljam o tome 
kako ćemo sutra hodati u mokroj odjeći i obući, 
bez obzira na to hoće li padati kiša ili neće. Jedina 
je sreća u svemu što je toplo, a to ipak daje malo 
vedrine ovoj vremenskoj nepogodi.

U kampu skidamo sve sa sebe, rasprostiremo 
stvari po užadi, ne da bi se posušile, nego da se ne 
bi dodatno usmrdjele. Sjedim u mokrim gaćama 
na drvenoj klupi, s nogama u blatu, pijem vruću 
kavu iz limene šalice, gledam kako se s krovova 
slijevaju potoci vode i smijem se, sretan.

 »Ne opiri se toliko. Najbolje stvari događaju se 
onda kada ih ne očekuješ«
  G. G. Marques

Sunčano jutro. Kiša je prestala tijekom noći. 
Sva je odjeća prljava, mokra i smrdi. Za današnji 
povratak pokušavam od mokre i smrdljive odjeće 
odabrati najbolje.

Tura počinje strmim usponom. Noge šljap-
kaju u mokrim cipelama. Cijeli se treking sastoji 
od stalnih uspona, pa silazaka u riječnu dolinu, 
zatim uspona na sljedeći greben, pa silaska u 
drugu riječnu dolinu, ponovnog uspona, silaska 

u treću riječnu dolinu i napokon uspona do izgu-
bljenoga grada. Sve to ponavljamo još jednom, ali 
u drugom smjeru, ukupno oko 3500 m uspona 
i spuštanja. Toplo je i odjeća se na nama suši te 
ponovno vlaži od znoja.

Hodamo više-manje poznatim stazama. 
Zanimljivo je kako ovdje šuma povremeno nudi 
neke poznate mirise. Uz klasičan miris trulje-
nja, odjednom se u hodu pojavi neki miris, 
toliko poznat, nevjerojatno snažan i čudan u 
tom okruženju. Neke sam od tih mirisa prepo-
znao kao miris jagoda, ljubičica i smrdljivog 
martina, premda nikakvog cvijeća nema u blizini. 
Domorodce zamjenjuju seljaci, šuma je sve rjeđa, 
pojavljuju se motori, kuće, farme, stabla kave i 
naranči, civilizacija je sve bliže i bliže. Nisam 
siguran treba li se tome veseliti ili ne, ali hladan 
tuš, čista odjeća i suhe cipele svakako bi mi dobro 
došle. Za kraj uvijek ostaje neka sjeta, ljudi, sjeća-
nja, trenutci urezani u pamćenje i fotografije, i 
da... dobro je ponovno biti u suhom i čistom.

 »U životu nije važno ono što vam se dogodilo, 
nego ono čega se sjećate. I način na koji to 
pamtite.«
 G. G. Marques
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Uskrsni ponedjeljak 
     nad Vugrovcem

Klara Jasna Žagar, Sesvete

Dok pišem ove retke, slušam kako vjetar 
grmi u krošnjama stabala u mojem 
voćnjaku. Nakon niza sunčanih dana 

stiže kratkotrajna, ali snažna promjena vremena. 
Ne mogu reći da se ne trznem na svaki nalet 
vjetra što stvara vrtloge u zraku tresući prozore 
i vrata, da ne pogledam u strop i da sam sigurna 
da je to samo vjetar, da se kuća ne trese i da 
zidovi stoje čvrsto na svome mjestu. Nedavne i 
još uvijek prisutne nepogode pandemije koro-
navirusa i snažnog potresa utisnule su još jedan 
pečat loših sjećanja u moj život i živote drugih 
ljudi. Ne bojim se, to ne, ali suočena s nepredvidi-
vim prirodnim silama osjećam se malena, kakva 
zapravo i jesam, u ovom velikom svijetu.

Prošla su već četiri tjedna otkad je Stožer 
civilne zaštite Republike Hrvatske donio sveobu-
hvatne mjere za borbu protiv zlosretnoga koro-
navirusa. Poslovi se obavljaju na daljinu, nema 
društvenih okupljanja, nema socijalnih konta-
kata, čak se i druženja odvijaju u virtualnom 
svijetu. Nema planinarskih izleta, planinarski su 
domovi, poput svih ostalih objekata, zatvoreni. 
U toj nevolji imamo priliku pokazati kakvi smo 
ljudi, kakva nam je međugeneracijska solidarnost, 
koliko smo spremni zatomiti vlastiti ego i okre-
nuti se drugim ljudima poštujući propisane mjere 
na dobrobit svih. 

Ipak, Uskrsni je ponedjeljak. Kao i Uskrs, 
proslavljen je u virtualnom svijetu. Svake su se 
godine na Uskrsni ponedjeljak, nakon Uskrsa 
proslavljenog sa svojim obiteljima, planinari 
okupljali u svojim planinarskim domovima, sa 
svojim planinarskim obiteljima i radosni razmje-
njivali dobre želje, pisanice i uskrsne čestitke. Ne 
i ove godine. Ove se godine ne smiju napustiti 
prebivališna mjesta. A sunce zove! I planine zovu!

Ne moram ići daleko od kuće da bih bila 
sretna! Obronci Medvednice moj su dom. Volim 

istočnu Medvednicu. Volim njezine pitome 
brežuljke i njezinu povijest i sadašnjost. Volim 
prošetati njezinim pitomim stazama, udisati 
opojne mirise proljeća i slušati pjev tek probuđe-
nih ptica. Volim njezinu tišinu i njezine zvukove. 
Volim sjenovite krošnje netom propupalih lipa. 
Volim Vugrovec!

Vugrovec je smješten na istočnim stranama 
Medvednice, uz gornji tok potoka Vugera. To je 
po veličini drugo veće naselje sesvetskog Prigorja. 
Na vugrovečkom području zabilježeni su tragovi 
života još iz pradavnog doba. Uz izvor hladne 
vode i šumu punu divljači i svakakve druge hrane 
moglo se živjeti i preživjeti i u najtežim životnim 
okolnostima. Priroda je ovom kraju darovala lijep 
izgled i mnoge blagodati življenja. Pod suncem 
obasjanim brežuljcima poredali su se vugrovečki 
voćnjaci i vinogradi koji su sve donedavno bili 
glavni izvor prihoda ljudima ovoga kraja. 

Dvije su teorije o podrijetlu naziva toga 
mjesta. Obje se slažu da je Vugrovec dobio 
ime po Ugrinu. Međutim, po jednoj teoriji 

Planinarski dom Vugrovec
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Ugrin je bio naziv za Mađara, dok druga tvrdi 
da je Vugrovec dobio ime po starohrvatskom 
plemenskom županu Ugrinu iz roda Kukara. 
Župan Ugrin je jedan od dvanaest hrvatskih 
plemenskih starješina koji su »navodno« 1102. 
godine potpisali ugovor s mađarskim kraljem 
Kolomanom o uspostavi zajedničke hrvatsko-
ugarske države.

Vugrovec se prvi put spominje u listini hrvat-
sko-ugarskog kralja Emerika iz 1200. godine 
kojom on potvrđuje da je Zelina posjed zagre-
bačke crkve i da taj posjed graniči sa zemljom 
Ugrinovom. Prvotno je Vugrovec bio kanonički 
posjed koji je 1237. prisvojio za sebe zagrebački 
biskup Stjepan II. Babonić. Zagrebački je biskup 
čak neko vrijeme stolovao u Vugrovcu. Na 
posjedu Ugri, najvjerojatnije na zaravanku povrh 
današnjeg planinarskog doma, biskup je Timotej 
krajem XIII. stoljeća sagradio zemljano-drvenu 
utvrdu za obranu od tatarske najezde, a podno i 
oko nje niknulo je novo naselje Vugrovec. To je 
naselje u doba biskupovanja zagrebačkog biskupa 
Mihajla dobilo niz povlastica i status »slobodne 
biskupske varoši«. Statusom varoši Vugrovec je 
dobio pravo održavanja tjednog sajma – privile-
gij koji se u ono doba veoma teško dobivao. Tržni 
se dan u vugrovečkoj varoši održavao nedjeljom. 
Trgovište Vugrovec imalo je podavanja biskupu 
tri puta na godinu: o svetkovini svetog Stjepana, 
o Božiću i o Uskrsu kad su morali davati blašće1 
s paše. U novcu su zajedno davali po tri marke 
zagrebačkih denara. Vugrovečki je kaštelan o 
spomenutim svetkovinama dobivao po jednu 
ovcu, dvadeset kokoši i pedeset kruhova. Na 
tržne dane nije se od trgovine plaćala nikakva 
pristojba.

Prema legendi, jedan od najistaknutijih i 
najvažnijih zagrebačkih biskupa blaženi Augustin 
Kažotić često je navraćao u Vugrovec, gdje je na 
mjesnom trgu zasadio lipu za čije se lišće vjero-
valo da ima posebnu ljekovitu moć.2 Čovjek ne 
može a da ne zastane i u zajedničkom kadru ne 
pogleda idiličnu sliku obnovljene župne crkve 
svetog Franje Ksaverskog i crkve svetog Mihalja 

1 Blašće, mlado od stoke (blaga)
2 Ivan Klaić Putopisno-povijesni zapisi »Po dragome kraju«: 

Vugrovec [online]. Dostupno na: http://www.zupa-vugrovec.
com/o-zupi/ [13. travnja 2020.]

na brdu Kanciru i ne doživi mir u srcu. Danas 
se crkvi ne može prići. Ograđena je plastičnim 
trakama koje upozoravaju na to da nema okup-
ljanja u crkvi, da se ne služe svete mise pred 
narodom i da ljudima prijeti neka opasnost – od 
virusa ili posljedica potresa, tko bi to sad mogao 
znati? 

Pored raspela-krajputaša u Gornjem 
Vugrovcu u zaselku Vukasi drvena ploča obavje-
šćuje prolaznika da je krenuo na medvedničku 
stazu 1M i da je na putu prema planinarskom 
domu Vugrovec. Zrak je ovdje nekako druga-
čiji, pročišćen je izdisajima vremešnih bukvi, 
grabova, hrastova i zimzelenog drveća i grmlja, 
opojan je poput snažne droge koja čisti glavu od 
loših misli. Žuti maslačci i zlatice, mrtve koprive 
ružičastih cvjetova, modre ljubice i plućnjaci, 
bijele tratinčice i crvene djeteline3, sve je to 
utkano u savršeno skladan tepih zelene osnove. 
Čovjek, lagan poput pera, lagano korača do 
planinarskog doma.

Planinarski dom Vugrovec nalazi se na 
brežuljku ponad naselja, na visini od samo 235 
metara. To ga čini pristupačnim odredištem za 
ljude koji iz razloga skrivenih u nutrini njihova 
bića ne mogu puno pješačiti, ali i polaznim 
odredištem za hodače koji su spremni uzdužni 
Planinarski put Medvednicom (1M) propješačiti 
u jednom ili dva dana. »Kuća je u 18. stoljeću 
bila kaptolska kurija, odnosno sjedište upravi-
telja biskupskog imanja, koja je poslije Drugoga 
svjetskog rata predana na korištenje SRZ-u4 u 
Vugrovcu. Kad je zadruga prestala s radom, kori-
snikom zgrade je postalo Planinarsko društvo 
Prigorac koje je okupljalo planinare iz ondaš-
njeg kotara Zagreb, a kad je i društvo prestalo 
s radom, dom je preuzelo Planinarsko društvo 
Lipa, Sesvete. Svečano otvorenje je obavljeno u 
prisutnosti 30 članova društva i 50 gostiju 16. 
studenog 1952. Društvo je dom preuzelo u veoma 
dotrajalom stanju i s veoma oskudnom opremom, 
tek nešto kreveta, posteljine i ostalog namještaja. 

3 BVO Vugrovec [online]. Dostupno na: http://www.bvo.zadweb.
biz.hr/pages/Vugrovec/Vugrovec.htm  [14. travnja 2020.]

4 Seljačke radne zadruge, kolektivni zadružni organizacijski oblik 
u socijalističkom poljoprivrednom sustavu, uveden u Hrvatskoj 
nakon Drugoga svjetskog rata. Tada je u ratom porušenim 
europskim zemljama proizvodnja hrane bila među najvažnijim 
zadacima.
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Temeljiti popravci bi iznosili nekoliko milijuna 
dinara koje društvo nije imalo jer je ubrzo jedini 
prihod doma bila zakupnina za travu koja je izno-
sila svega 30.000 st. dinara na godinu. Tako se ni 
opskrbniku Josipu Đuranu nije mogla isplaćivati 
novčana naknada i samo se njegovu entuzijazmu 
i susretljivosti moglo zahvaliti što je dom uopće 
bio u funkciji za planinare. Tada su Općinska 
skupština i Planinarski savez Hrvatske savjeto-
vali društvu da dom preda nekom većem i jačem 
društvu.«5 Danas domom upravlja Planinarsko 
društvo HP-a i HT-a Sljeme iz Zagreba. 

Vjetar postaje sve snažniji. Nosi lišće niz 
cestu, a moju već izmučenu kosu čini neurednom. 
Obrazi mi se blago žare jer je, unatoč vjetru, zrak 
veoma vruć. U selu neumorno kukuriče pijevac. 

5 (1977.) Planinarsko društvo »Lipa« Sesvete: Planinarsko turi-
stički vodič po sesvetskom Prigorju. Sesvete: Planinarsko društvo 
»Lipa«. Str. 13 i 14

Gledam u tamnozeleni gustiš parka koji prekriva 
povišenu zaravan na kojoj je navodno bila spome-
nuta utvrda, kao da među stablima mogu vidjeti 
sve prohujale godine koje su se poput svilene 
potke utkale u taj brežuljak ostavljajući na njemu 
tragove povijesnih radosti i žalosti. Oko mene 
zrak miriše slatkim mirisima, kosovi neumorno 
pjevaju odu životu bdijući nad svojim gnijez-
dima iz kojih će uskoro poletjeti ptičice, samo 
bube, dosadne kakve već jesu, ostavljaju sitne i 
bolne ubode na koži. Sunčeva svjetlost, zama-
gljena prljavim oblacima koji dolaze s jugozapad-
nim vjetrom, poput svjetlosne se mrlje raspro-
stire obzorom između mene i najvišeg dijela 
Medvednice sa Sljemenom u središtu, remeteći 
tako idilu sjedinjenja prostora i vremena u kojoj 
se nalazim i u kojoj bih željela ostati.

Planinarski dom Vugrovec zaštićen je 
spomenik kulture. Tu se nalazi i najstarija tisa u 
Hrvatskoj, zaštićen spomenik prirode. Velebna 

Brašnava oskoruša
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lipa, iako netom propupala, širi oko sebe slatkast 
miris svojih cvjetova. Domarka pregledava nasad 
gljiva i tužno gleda kuću čija su vrata zatvorena i 
zaključana. Zdanju prepunom ožiljaka vremena 
dodan je još jedan. U razornu potresu koji je u 
rano nedjeljno jutro 22. ožujka 2020. protresao 
Zagreb i okolicu i nanio im veliku štetu stradala 
je i unutrašnjost planinarskog doma. Štetu tek 
treba zbrojiti i procijeniti je li kuća sigurna za 
upotrebu. Čovjek se pita zašto nemoćan i malen 
mora svjedočiti takvim trenucima, kad je snaga 
prirode jača od svega na ovome svijetu.

Dolazili su ljudi, dvoje po dvoje, lica praznih 
poput praznih stranica knjiga. Na sigurnoj 
udaljenosti jedan od druga. Sjedali su daleko 
jedni od drugih. Nisu se doticali. Nisu rukama 
dirali klupe i stolove. Poštuju se odredbe kriznog 
stožera. Čovjek koji je naučio poštovati planinu 
zna poštovati i čuvati drugog čovjeka. Ljudi se 
kratko zadržavaju ispred planinarskog doma, tek 
da udahnu malo svježeg zraka, a potom odlaze 
dalje, svatko svojim putom. Ja sam zavirila u 
drveni zdenac koji danas služi još samo planina-
rima kao putokaz i prošetala do raspela-krajpu-
taša na križanju s kojeg se jednim krakom može 
nastaviti hodati prema planinarskom domu na 
Lipi, a drugim prošetati vinogradarskim brežulj-
cima i vratiti u naselje. Isus, raspet na križu pod 
raskošnom krošnjom rascvjetale magnolije, trpi 
svoju muku. Sam. Promatramo se jedan dug i 
emocionalno snažan trenutak. Ne, on nije sam. 

Ni ja nisam sama, unatoč okolnostima koje su nas 
odvojile od ljudi. A baš su te isprazne okolnosti 
natjerale ljude da spoznaju, kad već to sami nisu 
željeli ili mogli shvatiti, da bez većine materijal-
nih stvari mogu sasvim lijepo živjeti. Ne nedo-
staje nam nijedna materijalna stvar. Ono što nam 
nedostaje jesu drugi ljudi, njihova ljubav, njihovo 
razumijevanje i njihova potpora. Nedostaje nam 
planina, njezina snaga i radost koju nam daje. 
Hoće li nas ovogodišnji Uskrs i sve nedaće koje 
su pritisnule naša nejaka pleća učiniti boljim 
ljudima?

* * *
Dok sam izgubljena u vremenu pisala ovu 

svoju priču, dan se pretvorio u noć, a noć u jutro. 
Kad sam otvorila oči i pogledala kroz prozor, 
ugledala sam krupne pahulje snijega kako se 
poput balskih plesača okreću u struji zraka, 
tvoreći na zemlji tanak, bijeli pokrivač. Najavljena 
promjena vremena ipak je stigla. Hoće li pomesti 
s lica Zemlje taj nesretni virus i vratiti nam živote 
kakve smo imali i poznavali?! 

Završit ću ovu priču spoznajom kojom mi 
je planina po tko zna koji put zacijelila nevid-
ljive rane i dala mi snagu da idem dalje: virus 
je moćan, i potres je moćan, ali nisu nadvla-
dali život i nisu jači od planine. To je zato što 
je planina nepobjediva, a život, bez obzira na 
prepreke, uvijek ide dalje.

Zdenac Sv. Franjo Ksaverski i sv. Mihalj
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Tragovi na  
velebitskim borovima

Zvonko Trdić, Ogulin

Gotovo se cijelom svojom dužinom planin-
ski masiv Velebita strmo ruši u more. Od 
Senja i Svetoga Jurja pa sve do Starigrada 

Paklenice, jedino su se Karlobag i Jablanac uspjeli 
razviti u malo veća mjesta, i to samo zahvaljujući 
cestama koje ih još od rimskoga doba povezuju 
s ličkim zaleđem. Nigdje nema pogodne uvale 
bilo za kakvu luku ili sigurnije pristanište, nigdje 
u burovitom Podgorju sigurna veza za barku, a 
kamo li za brodove. Cesta uz more, podnožjem 
Velebita, izgrađena je tek poslije Drugoga svjet-
skog rata.

U takvim je prilikama samo Velebit 
Podgorcima mogao omogućiti život i opstanak. 

Upravo su Podgorci, istinski junaci preživljava-
nja, stoljećima bili stanovnici Velebita. Oni tu 
vrletnu planinu nisu doživljavali kao prepreku 
ili nevolju, već kao jedinu priliku za opstanak. 
Na svakom velebitskom podu, zaravni, livadi, u 
gotovo svakoj dulibi, dolcu ili dolčiću, tragovi su 
ljetnih stanova i torova, rijetkih uređenih izvora 
žive vode i brojnih čatrnji i lokvi koje su značile 
život stoci i ljudima. »Dan proveden uz more 
izgubljen je dan – znali su reći stari Podgorci«, 
kazuje nam Mirko, naš česti pratitelj i vodič u 
velebitskim lutanjima.

Naumili smo na Modrić livade i do Modrić 
dolca, kamo su se ljeti selili stanovnici Gornjega 

Tko je oštetio stablo?
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Starigrada, redom Modrići, pa preko Zabudima 
natrag. Mjesec je studeni, dan je kratak, pa turu 
moramo prilagoditi raspoloživom vremenu. 
Uspinjući se majstorski uređenom stazom, kojom 
već dugo nitko nije prolazio, uživamo u jedinstve-
nim vidicima s velebitske padine.

Popeli smo se prilično visoko kada je Mirko 
odložio naprtnjaču i prišao boru pored staze ne bi 
li pomnije pogledao što je oštetilo koru mladoga 
drveta: medvjed, srnjak ili vepar. Životinja je 
ostavila svoj potpis.

Zamalo smo bili na Borovoj vodici, čemu sam 
se posebno veselio. Taj izvor žive vode i Modrić 
dolac mjesta su koja mame svojom ljepotom i 
jedinstvenim ugođajem.

Uz kosu livadicu pored puta star je i vrlo 
neobičan bor. Zaštićeni okvir s križem, medaljon 
i ikona – vise na čavlima zabijenima u deblo. To je 
posebno mjesto, mjesto pijeteta i sjećanja na davne, 
tragične događaje koji su obilježili konac Velikoga 
rata. Davne 1918. španjolska je gripa poharala 
velebitsko stanovništvo. Prisjećam se priče pokoj-
noga Mirkova djeda, Dražena Vukušića, dugogo-
dišnjega meteorološkog motritelja i domaćina u 
planinarskom domu na Zavižanu: »Na Babrovači 

je moj pradjed Mate Vukušić Škrbić (nadimak 
Škrbić potječe od njegova oca Ivana koji je imao 
‘zečju usnicu’ po kojoj su ga prozvali Škrbo) 
dnevno pravio po nekoliko lijesova za ljude koji su 
umirali od ‘španjolice’. Mrtve se nije nosilo dolje 
na središnje groblje, u Donji Starigrad, nego ih 
se pokapalo u onom brdu, ispod one borovine, 
podno Modrić livada. Nije bilo toliko ljudi da bi 
mogli nositi pokojnike. Nije se ni stiglo nositi do 
mora jer je bilo puno zla. Križevi su postavljeni 
po onom drvetu kao simbol, da Bog zaustavi tu 
bolest. Zasnovana je i neka kapelica, ali ona nije 
nikada uzidana.«

Pored davne predaje o kugi, pandemija 
španjolske gripe duboko se urezala u kolektivno 

pamćenje pučanstva. Bolest je u ožujku 1918. prvo 
zabilježena u Sjedinjenim Američkim Državama, 
pa u Europi. Bila je kobna za mlađu populaciju. 
U jesen iste godine zabilježena je velika smrtnost. 
Treći val te bolesti zadesio je svijet početkom 
1919., a spominje se i četvrti, početkom 1920. 
Vjerodostojni podatci za Hrvatsku ne postoje, a 
procjenjuje se da je stradalo oko 109.000 ljudi. 
Danas, stotinjak godina poslije, spomen na tu 
pošast još uvijek čuva staro stablo ispod Borove 
vodice.

Svjedoci smo i sudionici nove globalne nevo-
lje – prijetnje dosad nepoznatoga koronavirusa, 
koji se nezaustavljivo širi svijetom i rezultira veli-
kim pomorom starije populacije čovječanstva. 
Znanstvenici užurbano traže cjepivo kojim bi 
suzbili tu prijetnju, baš kao nekada smrtonosnu 
španjolsku gripu.

Velebit se ne mora bojati današnje ugroze jer 
u razvalinama njegovih ljetnih stanova nema tko 
umirati. Žilavi gorštaci više ne žive na Velebitu. I 
Podgorje je sablasno pusto veći dio godine, a za 
lijepa vremena u svoje nakazne i predimenzioni-
rane nastambe dolaze neki novi ljudi, uživati u 
moru i velebitskom kršu.

Ovdje je netko tesao luči

Kasnojesenji dani uistinu su kratki. Bilo je vrijeme da krenemo niz padinu iz tog 
zaboravljenog svijeta, prepuni mješavine dojmova i neke duboke sjete, žali i 
poštovanja spram postojanih ljudi koji su stoljećima uporno živjeli svoj težak, 
iskonski, suživot s mitskom planinom
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Modrići su bili pravi sretnici jer su svoje 
ljetne stanove imali na doista prekrasnom 
mjestu. Svega pet-šest stanova bilo je iznad 
Borove vodice. Većina ljetnih nastambi bila je 
u Modrić dolcu i na Modrić livadama. Tamo 
je duboka zemlja i ima je puno. Tamo se zbila 
zgoda koju smo zapisali po Draženovu kaziva-
nju: »Postojalo je općinsko imanje i šumarijsko. 
Šumari su ocrtavali granicu. Došli su u Modrić 
dolac, a ovi im nisu dali vode, kamoli mlijeka. 
Šumari su onda napravili granicu po brdu ispod 
Modrić doca. Nisu im ostavili pašnjak. Zbog 
toga su stoku morali goniti daleko preko onog 
brijega. Nisu smjeli na šumarijsko. To je bilo za 
Austro-Ugarske Monarhije«.

Na putu iznad Modrić dolca Mirko opet 
zastaje, pokazujući nam star, oštećen bor, s kojega 
su ljudi tesali luči za osvjetljavanje stana. Zbog 
toga su imali velikih poteškoća s lugarima. Lugari 
su palili otesani dio bora kako bi vidjeli hoće li 
tko ubuduće dirati drvo. Prišavši ruševini jednoga 
stana, Mirko će sa smiješkom: »U ovom stanu 

boravili su Čedo i Jure, a Jure je mora u vojsku na 
tri godine. Da utiši žalosnu mater, Čedo je reka: 
‘Ne brini majko! Brzo će se on vratit. Mi ćemo 
odsl’t – sasl’t, odsel’t – sasel’t, odsel’t – sasel’t, i 
evo našeg Jure!’«

Pažljivo smo obišli cijeli prostor snimajući 
preostale ostatke zidova napuštenih stanova, 
ograda i torova, zamišljajući kako je sve to skupa 
izgledalo dok su ljudi ovdje živjeli.

Iako Modrići već dugo ne borave u svojim 
ljetnim stanovima, njihove napuštene njive, 
formirane urednim suhozidima (prilož’nama – 
kako kaže Mirko), kao da vape za rukom težaka. 
U doba godine bez lista pokazuju se u svoj svojoj 
ljepoti bezuspješno nudeći svoju plodnost i 
nikomu potrebnu raskoš.

Kasnojesenji dani uistinu su kratki. Bilo je 
vrijeme da krenemo niz padinu iz tog zaborav-
ljenog svijeta, prepuni mješavine dojmova i neke 
duboke sjete, žali i poštovanja spram postojanih 
ljudi koji su stoljećima uporno živjeli svoj težak, 
iskonski suživot s mitskom planinom.
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O stjecanju znanja i 
iskustva u alpinizmu
Osvrt na posljednjih deset godina alpinističkih škola HPD-a Željezničar

Rene Lisac, Zagreb

Biti alpinist znači kompetentno vladati 
velikim brojem setova vještina. Uz samo 
penjanje i kondiciju, u to spadaju alpi-

nističke tehnike i baratanje opremom, osigura-
vanje, sposobnost dobre orijentacije, procjene, 
komunikacije i dr. Alpinistička škola, bilo da 
traje dva mjeseca, kao u hrvatskim planinar-
skim društvima, ili duže, kao kod nekih naših 
susjeda, ne može od polaznika škole napraviti 
alpinista, ali može mu dati sva znanja, vještine, 
tehnike i informacije kako bi tim putem krenuo 
na siguran način. Iako poneki kandidati dolaze 
s određenim predznanjem iz sportskog penja-
nja, planinarenja ili špiljarskih tehnika, škola je 
ipak oblikovana tako da kandidata bez ikakvih 

predznanja u tri koraka dovede do osobe koja je 
upoznata i s razumijevanjem vlada svim znanjima 
i tehnikama, koje će usvojiti i penjanjem tijekom 
godina usavršiti.

U svim školama organiziranima u 
Alpinističkom odsjeku HPD-a Željezničar u 
posljednjih 10 godina tendencija je bila raditi 
na poboljšanjima provedbe. Počevši od škole u 
2014., uveden je koncept triju modula, koji čine 
strukturu škole. Moduli, kao tri stube koje teča-
jac mora suvereno svladati, postupno izgrađuju 
njegovo znanje: od jednostavnih i osnovnih 
tehnika potrebnih za penjanje kratkih sportskih 
smjerova (modul A), preko složenijih tehnika i 
komunikacije nužnih za penjanje dugih sportskih 
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smjerova (modul B), do složenih tehnika i cjelo-
vitog znanja potrebnog za alpinističko djelo-
vanje (modul C). Takvom se strukturom škole 
tečajca logično i postupno uvodi u svijet vertikale. 
Znanja i informacije prirodno se talože paralelno 
s njihovom primjenom u praksi – penjanje je sve 
ozbiljnije iz izleta u izlet. Usto je praćenje tečajaca 
na školi preglednije i daje veću sigurnost voditelju 
škole; kada je evidentno da tečajac suvereno vlada 
svim tehnikama prethodnog modula, može se 
bez većih rizika sa svojim instruktorom upustiti 
u aktivnosti sljedećeg modula.

U daljnjim se godinama pokazalo da je taj 
sustav zaista učinkovit, i za neke složene tehnike. 
Primjerice, da bi tečajci uspješno svladali metodu 
podizanja palog penjača osiguravanog na polu-
lađarski čvor i mogli je suvereno demonstrirati, 
trebalo je znatno manje vježbanja i pokazivanja. 
Pokazalo se i da čekanje posljednjih izleta alpi-
nističkog modula C, s vježbanjem postavljanja 
vlastitih međuosiguranja (klinova, čokova, fren-
dova i sl.), nije dobar put, budući da za svladava-
nje te vještine treba puno penjačke prakse. Zato se 
taj dio tehnika u posljednjim školama uči već od 
prvih ulazaka u duge smjerove, unutar modula B.

Do posljednje škole uvedene su još mnoge 
promjene, koje su znatno poboljšale cijeli proces: 
uvođenje predizleta, kako bi se unaprijed detek-
tirali tečajci kojima će boravak u vertikali teško 
postati prirodan, provođenje tehničkih vježbi 
i penjačkih treninga u dvorani tijekom tjedna, 
kako bi se na izletima vikendom više vremena 
provodilo u stjecanju iskustva u smjerovima, i 
slično. Poticanje druženja i zajedničkih aktivno-
sti tečajaca postalo je važan element u stvaranju 
dobre energije zajedništva i discipline, vrijed-
nog resursa za vrijeme, a posebno poslije škole. 
Jedna je od velikih pomoći u edukaciji tečajaca, 
ali i širenju toga znanja izvan odsjeka, postojanje 
kanala YouTube, na kojem se putem niza snimlje-
nih predavanja mogu upoznati gotovo sve alpini-
stičke tehnike koje postoje na školi. Taj vrijedan 
sadržaj, za koji možemo zahvaliti našem upor-
nom članu Nikoli Derežiću, gradio se posljednjih 
sedam godina.

Nakon formalnog završetka škole i dodjele 
diploma edukacija nije ni izbliza završena, 
zapravo, tada tek počinje. Novi, mladi priprav-
nici počinju se penjati izvan sigurnog okvira škole 
i time započinju izgradnju vlastitog iskustva. 
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Osnovni zadatci za mlade pripravnike u tom 
razdoblju jesu praksom utvrditi sva dobivena 
znanja, uhodati se u penjačkoj vještini, izoštriti 
vlastitu procjenu te podići razinu učinkovitosti, 
preciznosti, brzine i sigurnosti u svim elemen-
tima penjanja. Za stjecanje te penjačke koncen-
tracije i odgovornosti, koja omogućuje savršenu 
prisutnost u trenutku penjanja, a istovremeno 
svijest o svim parametrima i potrebnim procje-
nama, nužna su dva temeljna penjačka iskustva 
koja će omogućiti siguran i kontinuiran napre-
dak. Mladi se pripravnik ponajprije mora moći 
odvažiti na jednostavnije uspone s partnerima 
iste razine iskustva, no za napredak također su 
mu nužni povremeni usponi u ozbiljnijim smje-
rovima, s iskusnijim alpinistima, kako bi isto-
vremeno pomicao vlastite granice, a i dobivao 
potvrdu ili korekciju vlastitoga, stečenog iskustva.

Za formiranje kvalitetnog alpinista u hrvat-
skom kontekstu uobičajeno je da se naizmjenični 
ciklusi penjanja s manje iskusnim i iskusnijim 
partnerima postupno sele s raznih sportskih 
penjališta, preko dugih smjerova Kleka, Velebita 
i Biokova prema stijenama slovenskih Alpa i 

Dolomita. Mudar i postupan odabir težine i slože-
nosti svakog sljedećeg smjera, a time i kontinui-
rano uspješno svladavanje svakog izazova, rezul-
tirat će najbržim i najsolidnijim napretkom. S 
druge strane, svaki uspon koji je na previše polja 
premašio određene kapacitete penjača i proizveo 
osjećaj ozbiljnije zabrinutosti, straha i/ili nekon-
trolirane rizične akcije, iako možda i uspješno 
proveden do kraja, neće pomoći u njegovom 
izgrađivanju i širenju penjačkih kapaciteta.

Godine 2016. održan je u našem planinar-
skom društvu tzv. Napredni alpinistički seme-
star (NAS). Bio je to pokušaj da se taj edukativni 
nastavak nakon završene ljetne škole donekle 
uokviri i formalizira. U provedbu su bili uključeni 
svi aktivni članovi odsjeka, bez striktne podjele 
na polaznike i edukatore. Svatko je na ljestvici 
od potpunog početnika do alpske »iskusnjare« 
mogao naći svoje mjesto i jasno vidjeti sljedeće 
korake/uspone koji bi mu pomogli da postupno 
napreduje s pozicije na kojoj se u pogledu alpini-
stičkog iskustva nalazi. Kao što je za manje isku-
snoga odlazak s iskusnim partnerom u alpski 
smjer bilo pomicanje granica, tako je i za iskusni-
jega, koji još nije vodio manje iskusnog partnera, 
preuzimanje odgovornosti za cijeli navez značilo 
osnaživanje njegovog alpskog iskustva. Nakon 
godinu dana aktivnosti, motiviranja uspona i 
naveza, te praćenja napretka, mogao se uočiti 
osjetan pomak u cjelokupnom iskustvu članstva 
Alpinističkog odsjeka.

Ljetna alpinistička škola HPD-a Željezničar 
u posljednjih je desetak godina znatno napre-
dovala i stekla reputaciju najkvalitetnije alpini-
stičke škole u Hrvatskoj. To je rezultiralo velikim 
brojem prijava za škole, zadržavanjem tečajaca u 
društvu nakon škole, a indirektno poboljšanjem 
aktivnosti planinarskog društva.

Sve veći broj članova poduzima sve više 
uspona, a aktivnost i raspoloženje među člano-
vima živnuli su i očvrsnuli. Da bi se taj trend 
nastavio i barem približio alpinistički razvijenijim 
društvima u susjednim zemljama, potrebno je 
dodatno izgrađivati edukacijske procese. Mislim 
da bi poseban naglasak trebalo staviti na aktivno-
sti poput NAS-a, zimske škole i stjecanje iskustava 
za veće alpinističke uspone u uvjetima snijega i 
leda.
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Loparina s Dinare
Nikola Šimić Tonin, Pakoštane

Ovo je priča o neobičnom susretu na 
planini Dinari, s usamljenikom koji na 
njoj živi. To je priča o 90-godišnjem 

Mići Đuriću koji već 50 godina živi pustinjački, 
u dragovoljnome izgnanstvu.

– Ni pas nije izdržao samoću u planini, a 
starac je ipak ostao – govore mi mještani Plavna. 
Ovo moraš vidjeti i sam se svojim očima uvjeriti. 
Pisac si, pa napiši nešto o našem Loparini, neka 
ljudi čitaju.

– Nije s Dinare, već s Orlovice. Točnije, 
s Repišta, tko poznaje teren zna da je to bliže 
Strmici, na sjevernom dijelu Dinare. Kolibicu 
dijeli s nekoliko ovaca, a ima i bašćicu. U ono 
vrijeme kad se osamio nije baš bio usamljenik 
budući da je tada još bilo naroda po planinama, 
budući da se kosilo i izvlačilo drva. Znao je 
nedjeljom ići iz Repišta preko Mršića previje na 
Bašinac na misu pa nazad pješke. 

– Doktora nikad nije poznavao – dobaci 
netko.

– Najsretniji i najmudriji čovjek u Plavnu, 
živi s prirodom, ništa mu ne fali. Tko god ide 
u planinu taj ga obiđe i donese mu poklone – 
ubacuju se u razgovor seljani.

Uzesmo i mi poklone i okrenusmo Loparini 
u planinu, vidjeti čudo neviđeno.

...
U šumama ispod grebena Dinare, na dva sata 

hoda od Strmice i unske pruge, živi 90-godiš-
njak Mićo Đurić, zvan Loparina. Jedino ljudsko 
biće koje se može sresti kilometrima unaokolo 
preživljava još jedno ljeto na proplancima ispod 
Orlovice.

Sa strahom iščekuje – zimu.
Što je otjeralo tog starca da još kao 40-godiš-

njak napusti selo i osami se u planini među 
kurjacima i planinskim olujama? Nagađaju ljudi, 
čude se kako je sin onakvog oca kakav je nekada 
bio njegov otac Jevto – kršnoga i snažnoga, s 
rukama širokim kao listovi lopara (otud nadimak 
Loparina) – mogao izabrati takvu sudbinu. Starac 

nam nije mogao mnogo reći o tome jer vrlo slabo 
čuje i sugovornici se moraju s njim nadvikivati. 
Razumjeli smo:

– Ovde sam živeo i ovde neka me pokopaju! 
U ovom miru božjem...

Koliba mu je mala, mračna. Naokolo se vide 
ostaci nekad velikoga katuna. Ljudi iz Plavna i 
Strmice ovdje su dugo izgonili svoja stada, ali 
sada su ostale samo zarasle livade. Ovce nema tko 
čuvati. I stari je Mićo do prije nekoliko godina 
imao desetak brava, ali nije ih više mogao čuvati, 
pa ih je prodao. Od svega domaćinstva ostali su 
još samo pas i mačka. Ali, ni te dvije životinje 
nisu mogle podnijeti dugu pustinjsku samoću – 
pa su pobjegle.
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– A svi veruju da je pas veran – tuži se starac. 
– Mačkama se ne treba čuditi, ali pas, pas...

Kako živi stari Mićo? U pustolinama Dinare 
nekada je možda nalazio svoj mir, možda mu je 
čak i bilo lijepo. Ali, godine su došle, sad se teško 
kreće. Poslije pet desetljeća prvi je put prije dvije 
zime pristao, nakon dugoga i upornoga nagova-
ranja rođaka, sići u selo Strmicu da bi nekako 
preživio. Ali, čim se snjegovi počnu topiti – stari 
Mićo opet nestane u vrletima planine, privučen 
magičnom snagom dinarskih dubodolina.

Ponekad naiđu kraj njegove kolibe planinari, 
šumari ili lovci. Ostave mu ponešto hrane i ciga-
reta. Prije nekoliko godina dolazio je i neki liječ-
nik, starac mu se ni lika ne može sjetiti, a kamoli 
imena ili prezimena. Pregledao je starca, ustano-
vio je da je krepkog zdravlja i otišao, u nedoumici 
odakle usamljeniku toliko snage da izdrži dugo 
dragovoljno izgnanstvo. Sada, međutim, Mićo 
Đurić nije više tako jak kao prije.

– Drhte mi ruke – kaže. – Noge izdale, pa ne 
mogu ni do vode doći.

Do izvora je oko 800 metara. Preko ljeta 
dođu ovamo na po dan-dva kosci, češće naiđu 
policajci, granična ophodnja, ili geometri, pa 
pomognu starcu. Redovno dođe i poštar, donese 
općinsku pomoć: 1200 kuna. I to je mnogo za 
njega jer nema gdje potrošiti taj novac, gdje kupiti 
ono što mu je najnužnije – kilogram soli, neki 
kilogram brašna.

Vrijeme protječe neosjetno brzo. Sjećanja 
blijede. Nekada je češće silazio u selo, prodavao 
vretena, prakljače, zastruge i činije od drva. Sada 
bi svaki silazak do sela bio za njega neizvodljivo 
težak. Možda će i završiti tako, a da to nitko ne 
sazna danima, pa i nedjeljama – kažu Strmičani.

– Zar ne bi opština mogla da ga pošalje u 
neki dom staraca? – predlaže odbornik ovoga 
kraja Rade Matijaš. Vjerojatno se sada za starog 
Miću Đurića traži neki izlaz. Starački dom? Samo 
još izgraditi »financijsku konstrukciju«. Pa da to 
odbornici prihvate, izglasaju, da se izdaju nalozi 
i rješenja, učine dopune u budžetu...

Možda će stari Mićo i sve to dočekati, ali 
Dinara će ostati njegov jedini život.
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Planinarska uspomena 
na dr. Antu Rukavinu

Tomislav Čanić, Gospić

Dana 29. siječnja 2020. navršilo se 26 
godina od trenutka kad nas je napustio 
jedan od najvećih istraživača Gospića, 

Like, podvelebitskog primorja i dakako Velebita, 
doktor znanosti Ante Rukavina. Bio je jedin-
stven jer je znao sustavno i svestrano opisati kraj 
i narod s kojim je živio, radio te dijelio dobro i 
zlo. Istraživao je prirodu Velebita s jedne i druge 
strane planine. S planinom se saživio hodajući 
kao planinar, opisujući i opjevavajući njegove 
ćudi, snagu, vrijednosti, tajne i ljepote.

Ante Rukavina bio je omiljen građanin 
Gospića i imao je mnogo prijatelja i poklonika 
diljem Hrvatske. Osobno nemam dovoljno 
riječi kojima bih opisao Rukavinin lik kao oca, 
supruga, pater familiasa i prijatelja, a posebno 
radne i stvaralačke sposobnosti koje je ulagao u 
sve čime se bavio. Ovim putem izražavam mu 
duboku zahvalnost što je i mene, kao 13 godina 
mlađeg suparnika u šahu, za vrijeme šahovske 
partije uvjeravao da ću najbolje za sebe napraviti 
ako počnem planinariti i posvetiti se življenju i 
radu u prirodi. Jednom mi je prigodom rekao da 
se planinarstvo i šah nadopunjuju simbiozom 
fizičke rekreacije te duhovnog i misaonog razvoja 
i napretka čovjeka.

Iako sam iz Gospića izbivao oko 25 godina, 
stalno sam bio u kontaktu s tim izvanrednim 
čovjekom. Uvijek mi je bio na usluzi kada sam 
dolazio iz Zagorja ili Zagreba, gdje sam u to 
vrijeme živio i radio. Obično smo dolazili vlakom 
u ranim jutarnjim satima pa nas je trebalo preve-
sti automobilom ili kombijem do Divosela ili 
Baških Oštarija, odakle bismo polazili na plani-
narenje. Nije te usluge činio samo meni, nego 
svakom planinaru koji bi dolazio na Velebit. Sve 
je to činio zbog ljubavi prema čovjeku i našem 
Velebitu. Taj je njegov čin i na meni ostavio 
nekog traga, pa slične usluge planinarima činim 

sa svojim malim automobilom planinarima iz 
Splita, Zagreba, Osijeka, Ivanca, Đurđevca... 
Kada smo zajedno planinarili, bio mi je najbo-
lji vodič i predavač o svim putovima, vrhovima, 
naseljima, prirodnim i drugim zanimljivostima 
Velebita. Ante je bio neiscrpna enciklopedija 
znanja o Velebitu te životu ljudi na našoj veleb-
noj planini. Njegovim preranim odlaskom izgu-
bili smo nešto neprocjenjivo. Bio je tada u punoj 
stvaralačkoj snazi, motiviran da zaokruži sve ono 
što je naučio, ne samo uživo na terenu, nego i od 
drugih istraživača Velebita.

Od tridesetak planinarskih izleta koje smo 
zajedno poduzeli, opisat ću nekoliko, služeći se 
zapisima, opisima i podacima iz svojih plani-
narskih dnevnika od sedamdesetih do osamde-
setih godina prošlog stoljeća, kada smo najviše 
planinarili. Iz Gospića sam se odselio s obitelji 
u Zagreb krajem 1973., ali često smo se susretali 
poglavito na Velebitu, na koji sam vrlo često dola-
zio s planinarima iz Zagreba i Hrvatskog zagorja. 
Kada su gospićki planinari odlazili na planinarska 

Dr. Ante Rukavina (1928. - 1994.)
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događanja u manje hrvatske planine i visoke 
planine u drugim republikama bivše države, 
pridruživao sam im se obično na željezničkom 
kolodvoru u Zagrebu i nastavljao s njima na 
zajedničke pohode. Najviše smo, dakako, plani-
narili po Velebitu, ali poduzimali smo i uspone 
na najviše vrhove Slovenije, Makedonije, Kosova 
i Crne Gore.

Tko je Ante Rukavina?
Premalo bi bilo prostora u jednom broju našeg 
časopisa da se temeljito i naširoko opiše lik i djelo 
koje je ostavio doktor znanosti, član Društva knji-
ževnika Hrvatske, zasad jedini istinski velebitolog 
i velebitaš, planinarski pisac i doktor veterine. 
Ante Rukavina bio je ujedno i osvjedočeni domo-
ljub. To je došlo do izražaja u vrijeme kada se 
mnogi u našoj nikad pokorenoj Lici nisu usudili 
glasno govoriti da su Hrvati.

Rođen je 4. listopada 1928. u Gospiću, gdje je 
1948. završio gimnaziju. Diplomirao je 1953. na 
Veterinarskom fakultetu u Zagrebu, a doktorirao 
1984. s radom »Razvoj stočarstva i veterinarstva 
u Lici«. Zaposlio se u gospićkoj Veterinarskoj 
stanici, a od 1964. do 1983. bio je njezin direktor. 

Bio je oženjen profesoricom hrvatskog jezika 
Maricom Dedić. U sretnom braku, punom 
poštovanja, uvažavanja i pomaganja, dobili su 
dvije kćeri, koje su u mladim danima, do odla-
ska na studij, zajedno s Antom aktivno planina-
rile. Profesorica Dedić uvelike mu je pomagala 
u pisanju za brojne časopise, a bila je i izvrstan 
lektor i redaktor njegovih priloga, koje je pisao 
za brojne časopise, kao i njegovih knjiga. Bila je 
vrijedna, stručna i cijenjena profesorica u gospić-
koj gimnaziji. Početkom 1993. Ante je otišao u 
mirovinu. Već je godinu dana poslije, točnije 29. 
siječnja 1994., nesretnim slučajem preminuo. 
Naoko banalno, ali zasigurno sudbinski. Dok 
je prolazio gospićkim parkom Kolakovcem, na 
Antu su pale dvije smreke koje su vjerojatno bile 
»načete« četničkim granatama. Policija ga je vrlo 
hitro odvezla u bolnicu, a rasplakanu suprugu i 
ostale tješio je riječima: »Što pravite paniku, nije 
to ništa«. Gotovo dokraja bio je pri svijesti, ali 
ozljede su bile tako teške da je za nepuna dva i pol 
sata preminuo u gospićkoj bolnici. Nakon njegove 
smrti, najvjerojatnije zbog tuge, preminula je za 
kratko vrijeme i njegova jednako tako plemenita 
i dobra supruga Marica.

U Šugarskoj dulibi na južnom Velebitu 27. kolovoza 1976.
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Bio je vrlo aktivan član Planinarskog druš-
tva Visočica od 1956. do posljednjeg dana života. 
Jedan je od osnivača Ogranka Matice hrvatske 
u Gospiću, čiji je bio dugogodišnji predsjednik. 
Pisao je brojne članke u stručnim veterinarskim 
časopisima, kao i u planinarskim časopisima. 
Mnogo je pisao i u Našim planinama, odnosno 
Hrvatskom planinaru. Poznavao je Velebit bolje 
nego ijedan planinar, velebitolog ili velebitaš. 
Objavio je tri knjige o Velebitu: »Velebitskim 
stazama«, »Zvona pod zvijezdama« te »Baške 
Oštarije i šira okolica«, dok je za još tri knjige 
pripremio rukopise. U svojim je brojnim novin-
skim i časopisnim napisima i knjigama na vješt 
način ispreplitao faktografiju i osjećaje. Uvrstio se 
među naše najbolje i najčitanije planinarske pisce 
i postao prvi planinar koji je samo zahvaljujući 
svojim planinarskim knjigama primljen u Društvo 
hrvatskih književnika. Bio je jedan od ponajboljih 
šahista Gospića, a mene, kao mlađega aktivnog 
šahista, dugo je nagovarao da krenem u planine.

Prvo planinarenje s Antom
Prvi put me je odveo na Zavižan u kolovozu 1966. 
Doživjeti zalazak sunca gledajući ga prema moru 
upravo s toga kultnoga planinarskog mjesta, doži-
vjeti sutradan vidike s vrhova sjevernog Velebita, 
s jedne strane na naše prekrasno more, a s druge 
na šume, vrtače i vrhove, doživjeti susrete s 

runolistom u njegovom staništu na vrhu Velikog 
Zavižana, hrvatskom sibirejom, kotrljanom i 
mnogim zaštićenim biljkama u Velebitskom 
botaničkom vrtu, bilo je neopisivo. A još kada 
imaš odličnog mentora, koji sve zna i sve ti zorno 
ilustrira, postaješ rob toga podneblja i planinar-
stva za vijeke vjekova.

Premužićeva staza posebno me je impresio-
nirala, pogotovo kad smo prošli dionicom podno 
Gromovače, Crikvene i Krajačeva kuka, pa u 
šumi susreli sedam plahih srna. Uza stazu smo 
se zaslađivali malinama, tako da nam nije bilo do 
vode da njome gasimo žeđ, jer bismo isprali onaj 
pravi okus Velebita koji smo u tom trenutku osje-
ćali. I danas, kada sam hodam Antinim stazama 
koje je on markirao, po kojima je vodio svoje 
dvije kćeri, brata Pavu, nećake i druge planinare, 
ne mogu se oteti pomisli da me možda ipak gleda 
odnegdje odozgo.

Od svih izleta koji su slijedili, upravo su izleti 
na Velebit bili najsadržajniji. Imao sam osjećaj 
da je saživljen sa svakim stablom, svakim kame-
nom, svakom biljkom, a posebno s ljudima, pasti-
rima koji su napasali blago u srednjim, pa i u 
ponekim vršnim dijelovima Velebita. Velebit je 
u pravom smislu riječi živio, bilo je puno blaga 
i stoke, pa kada sada usporedim ono i sadašnje 
vrijeme, imam dojam da je na Velebitu sedam-
desetih godina bilo više goveda, konja, ovaca i 
koza nego sada u cijeloj Lici. Pastiri su s cijelim 
obiteljima dolazili na velebitske pašnjake krajem 
travnja i zadržavali se do početka listopada. Kada 
se prisjećam tih vremena, imam osjećaj da su 
i po najvećoj ljetnoj žegi neke velebitske livade 
bile zelene. Bilo je više izvora, plodnih livadica 
okruženih sivilom kamenja ili šumom.

U Velebitu se živjelo
Bio je 14. rujna 1974. kada smo Ante, Mišo, 
Perica i ja autobusom nešto poslije 7 sati došli 
do Prezida. Kod Kamenice smo napunili čuturice 
i krenuli podnožjem Ćelavca kroz udoline na 
kojima se napasalo mnogo stoke. Nailazimo na 
brojne pastire kraj njihovih skromnih stanova, 
brižno napravljenih od velebitskoga kamena. 
Ante vadi svoj blok, razgovara s ljudima te 
pažljivo bilježi njihove podatke i izjave o životu 
na Velebitu. Bili su to uglavnom ljudi, žene i 

Rukavinina knjiga Velebitskim stazama, 
u izdanju Planinarskog saveza Hrvatske
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djeca s područja Obrovca, iz sela Muškovaca 
i Bilišana. Najprije smo došli do jednog stari-
jeg para, Ljeposave i Pavla Badže, koji su čuvali 
krave. Daju nam kuhanih krumpira, a naišli smo 
i na mali vrt u kojem je bilo zelja. Kada smo se 
pozdravljali, Pavle je za sebe promrmljao: »Mili 
Bože, al’ su dokoni«. 

Doručkujemo kraj bunara kod Dubokih 
jasala, a zatim nastavljamo putom koji vodi 
podnožjem Ćelavca. Crveno-bijela antena na tom 
vrhu služit će nam kao orijentir da ne zalutamo. 
Taj se predio sastoji od niza dolina, s malo šuma-
raka, a u svakoj dolini poneki stan dalmatinskih 
stočara koji koriste te izdašne velebitske pašnjake. 
Uza stanove, stočari imaju male parcele na kojima 
uzgajaju povrće. Uglavnom hodamo po kozjim 
stazama i po Antinom osjećaju. Iz daljine se vide 
staze koje presijecaju udoline između ličkoga i 
dalmatinskoga planinskog grebena.

Hodajući dalje između Ćelavca i vrha 
Panoge susrećemo obitelj Zdravka Simića iz 
Muškovaca. Od njegove majke Ružice dobivamo 
kozjega kiselog mlijeka i kruha ispod peke. Za 
pola sata dolazimo do mjesta nazvanog Draga, 

gdje upoznajemo osamnaestogodišnjaka Nikolu 
Milanka, također iz Muškovaca, koji nas vodi do 
jame Mamet. Opisuje nam tu jamu. Duboka je 
206, a široka oko 60 metara. Kaže nam da se jama 
prema dnu širi, a ako se u nju baci kamen, putuje 
do dna oko 10 sekundi. 

U daljnjem hodu, kod kamenice Škrapljine 
nailazimo na dvije žene. Jedna je od njih udata 
Milanko, a rođena Rastović, iz Gračaca. Nakon 
sat vremena dolazimo na krasnu, zelenu oazu, 
koju nazivaju Prosenjak. To je kraška dolina 
smještena na nadmorskoj visini od tisuću metara 
iznad mora, duga oko 500 metara. Veća bi grupa 
mogla zaigrati nogomet, jer je dno prilično ravno. 

Donde smo hodali gotovo puna četiri sata, a 
još toliko ima do Tulovih greda. Dalje nas prate 
grebeni i šupljine Vilenskog vrha, koji su raspo-
ređeni oko Drage. Niz nastavljaju kukovi Gakov, 
Duman i Ražovac, od kojih počinje niz kame-
nih ljepota sve do Tulovih greda. Kad je Ante 
primijetio da nešto zapisujem u dnevnik, rekao 
mi je: »napiši nešto o ovim ljepotama koje vidiš 
oko doline Prosenjaka okružene različitim kame-
nim oblicima, obeliscima svih vrsta, tornjićima, 

Pred domom Zavižan 4. srpnja 1976.: slijeva: Ante Rukavina, dugogodišnji predsjednik PD-a Visočica Miloš Korica, Marijan 
Marinčić, Vera Vukelić, čuči Perica Korica, iza njega Tomislav Čanić, do njega jedan planinar iz Senja, zatim dugogodišnji domaćin i 
meteorološki motritelj Drago Vukušić te Antin brat Pavao Rukavina
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čučavcima«. Izvalili smo se na travu promatrajući 
prekrasne oblike bijelih stijena obasjanih sunča-
nim zrakama. Na livadi pasu tri magarca. Uz 
obronke podno stijena ima nekoliko pastirskih 
stanova.

Nakon pola sata hoda prema Tulovim 
gredama nailazimo na još dva pastira koji vode 
blago u Obrovac. U daljini se naziru Tulove grede, 
a mi dolazimo do nekoliko brdskih oaza ograđe-
nih golemim kamenjem. Nadomak Tulovih greda 
susrećemo pastira Modrića. Iz jedne kamenice 
pijemo vodu. Hladna je, pa nas dobro osvježava 
nakon višesatnog hodanja po suncu.

Prije uspona na sam vrh živopisnih Tulovih 
greda dolazimo do stijene na kojoj je pričvršćen 
tuljac sa žigom. Budući da je zahrđao, ne uspi-
jevamo ga otvoriti, pa ga odvaljujemo iz stijene 
i nosimo sa sobom kako bismo ga zamijenili 
novim kada dođemo u civilizaciju. Ante će ga 
vratiti prvom prilikom.

Tulove grede oduševljavaju ljepotom različi-
tih oblika. Zapažam jednu prirodnu skulpturu, 
nalik na veliku kornjaču.

Cjelodnevno pješačenje završavamo na 
Knežićevoj cesti Sveti Rok – Obrovac. Kod prvih 
kuća hvata nas noć. Budući da su domaćini za 
noćenje tražili previše novca, zadovoljili smo 
se time što smo otišli još nešto više od pol sata 
do Lugarnice na Malom Halanu. Bila je u vrlo 
lošem stanju. Ante nam je rekao da su u njoj bile 
neke planinarske stvari, ali su nestale. Budući da 
nas obitelj Rončević, odmah preko puta, s druge 
strane prijevoja, nije htjela primiti na počinak, 
odlučili smo donijeti slamu i prenoćiti na podu. 
Iako smo bili prilično umorni, »izvalili« smo 
nekoliko šala, ponajviše na račun najmlađega, 
Miše. Ante nam je govorio kao da čita iz neke 
enciklopedije, kako je nekad kraj lugarnice bila 
žandarmerijska postaja, trgovina i gostionica, a u 
lugarnici putnička soba za planinare i prolaznike, 
jer ondje je bilo odmorište, uglavnom radi kiri-
jaša koji su stalno prelazili preko toga prijevoja.

Nakon ne baš ugodnog spavanja na slami na 
podu, u rano jutro protegli smo svoje zgurene 
kosti, protrljali oči s nešto malo vodice i krenuli 
kolnim putom kroza šumu oko kilometar, a 

Tomislav Čanić, čobanica Ružica Simić (74) iz sela Muškovci kraj Obrovca, Ante Rukavina. Ružičin sin Zdravko i Perica Korica 
14. rujna 1974.
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potom još 15 minuta do Crvenih potoka, na 
malom, zelenom proplanku. Nakon kraćeg 
odmora pošli smo prema Milim Vodama, gdje 
se upravo održavalo boćarsko natjecanje Ličana 
i Dalmatinaca. To se događalo na jednoj veli-
koj poljani širokoj oko 600 metara. Momčad 
Ličana činili su stanovnici Svetog Roka, Lovinca 
i Štikade, a Dalmatince su zastupali mladići iz 
Obrovca. Nedaleko od boćališta vidjeli smo 
dva izvora, iz kojih se voda slijevala u jezerce. 
Ante nam je pokazao golemu i zanimljivu bukvu 
promjera dva metra. Svojom krošnjom zahvatila 
je prostor širok oko 20 metara. Ogranci najbliži 
zemlji izgledali su kao stoljetna stabla što rastu 
vodoravno na sve strane. Na jedan od tih ogra-
naka bila je obješena ljuljačka na koju su dolazila 
djeca, mladići i djevojke iz okolnih sela, uglav-
nom blagdanima i nedjeljom.

Ispričao nam je nekoliko legendi o ljudima 
koji su ondje nekad živjeli. Među ostalim, saznao 
sam da su Dalmatinci kupovali od Ličana parcele 
zemlje na Velebitu da bi se bavili stočarstvom. 
Ipak, neki su se poslije pokajali, jer oni koji su 
ostali u primorskim mjestima uklopili su se u 
turističke biznise i brže gospodarski napredovali. 
Na odlasku smo se uputili prema Štikadi, a kraj 
kuće nekog Lozice peklo se janje. Požurili smo 
se da na vrijeme stignemo na vlak za Gospić. Iza 
nas je ostao zanimljiv dio planinarsko-pastirskog 
puta kroz jugoistočni dio Velebita, za koji nam je 
trebalo oko 16 sati efektivnog pješačenja u dva 
dana, ne računajući vrijeme prijevoza i spavanja 
na podu lugarnice. Do dolaska vlaka s guštom 
smo popili pivo i uspješno zaključili još jedan 
zanimljiv izlet, iz kojeg smo mnogo toga mogli 
naučiti, a posebno doživjeti i vidjeti.1

1 Za opis ovog putovanja služio sam se bilješkama iz svog plani-
narskog dnevnika. Ovo je ujedno poruka mladim planinarima 
da vode svoje planinarske dnevnike i brižljivo upisuju način 
organizacije izleta, podatke o tome tko je nazočan na pohodu, 
susrete s drugim ljudima, opis puta s vremenima pojedinih 
dionica, zanimljive doživljaje, osobne impresije o proživljavanju 
ljepota prirodne i etnološke baštine.

Imenovanje Vrha Petra Zoranića
Iz knjige »Velebitskim stazama« Ante Rukavine 
najbolje se može iščitati razlog zbog kojeg je 
upravo on bio inicijator i predlagatelj da se jedan 
od nekoliko bezimenih vrhova viših od 1700 
metara nazove po Petru Zoraniću, piscu prvog 
hrvatskog romana – »Planine«. Taj je članak već 
bio objavljen u Našim planinama. Sažet uvod 
zapisa »Vrh Petra Zoranića na Velebitu« glasi: 

Planine su našem narodu od najstarijih 
vremena bile obrana i zaštita od neprijatelja. Na 
njima su skršene mnoge najezde i branjena sloboda 
i zato je duboka ljubav našeg čovjeka prema njima. 
Čest su motiv našim književnicima, pozornica 
događaja njihovih djela i vječna inspiracija, baš 
kao i naše more. Već prvi hrvatski roman ‘Planine’ 
Petra Zoranića tiskan godine 1569. u Mlecima, 
to potvrđuje. Iako napisan već do 1536., ipak se 
godina izlaska iz tiska uzima kao početak hrvatskog 
romana, tako da je četiristota obljetnica proslavljena 
1969. i naravno, u širim krugovima zaboravljena. 
Ninjanin i Zadranin, kako se sam nazivao, Zoranić 
je opisao u ovom djelu svoje putovanje iz Starigrada 
kroz klanac Velike Paklenice preko južnog Velebita 
i Dinare do Šibenika i Nina. U svom djelu ističe 
snažno rodoljublje, dotada nepoznato u našoj knji-
ževnosti, opasnosti što ih ‘vuci sa istoka’, kako on 
naziva Turke, donose u svom napredovanju prema 
njegovoj domovini, ali upozorava na mane svojih 
sugrađana sklonih tuđim utjecajima.

I da se Zoranić ne bi spominjao samo od 
stoljetne obljetnice do stoljetne obljetnice, piscu 
ovih redaka sazrela je ideja da se jedan bezimeni 
vrh nazove Zoranićevim imenom, a to je jedan od 
onih uz koji je Zoranić vjerovatno prolazio, pa je 
predložio bezimenu visinsku točku 1712 metara. 
Na taj način bilo bi ime tvorca prvog hrvatskog 
romana uklesano u velebitski kamen, što je inače 
vrlo rijedak način davanja počasti književnicima.

Taj je prijedlog Ante Rukavina izrekao na 
jednom sastanku zadarskih i ličkih planinara 
1970., a tri godine poslije i realizirao. Tako se 

Bio je vrlo aktivan član PD-a Visočica od 1956. do posljednjeg dana života. Pisao 
je brojne članke u stručnim veterinarskim časopisima, kao i u planinarskim 
časopisima. Mnogo je pisao i u Našim planinama, odnosno Hrvatskom planinaru. 
Poznavao je Velebit bolje nego ijedan planinar, velebitolog ili velebitaš
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riješila i dugogodišnja zbrka oko imena najviših 
velebitskih vrhova, jer je baš kota 1712 metara 
u polemikama mnogih istraživača Velebita bila 
diskutabilna i imala jedno od najzastupljenijih 
mjesta.

Planinari iz Gospića, Metka, Otočca i Zadra 
odlučili su da to bude 20. svibnja 1973. Podijelili 
su organizacijske zadatke u vezi s postavljanjem 
spomen-ploče, a prije toga bio je utanačen i 
svečani program obilježavanja toga važnog doga-
đaja. Svečanost je počela dan prije, 19. svibnja 
u planinarskom domu u Velikoj Paklenici, gdje 
su se okupili mnogi kulturni i planinarski akti-
visti. U večernjim je satima pročitan prigodan 
tekst dr. Nikole Ivanišina o važnosti književnog 
stvaralaštva Petra Zoranića, Luka Paljetak čitao 
je odlomke iz romana »Planine«, a izvedena je i 
Gotovčeva skladba »Petar Zoranić«.

Do kote 1712 dolazilo se sutradan s više razli-
čitih strana, a najviše s ličke, iz smjera Metka 
i Štirovače, gdje su mnogi zanoćili, a potom iz 
Borisovog doma iz Paklenice. Na vrhu su dva 
mlada Zadranina odradila posljednje aktivnosti 
postavljanja spomen-ploče na stijenu. Lički su 

planinari ubetonirali kutiju za upisnu bilježnicu 
i pečat. Planinari koji su dolazili upisivali su se 
u spomen-knjigu, a do početka svečanog dijela 
uživalo se u prekrasnim panoramama prema 
moru i velebnim vrhovima. Neki su doručkovali 
iz svojih ruksaka, a tri curice iz Gospića, Đurđa, 
Mirela i Vlatka, igrale su se skrivača oko grmlja 
klekovine. I Ante i ja htjeli smo osvojiti trofej 
visinskog prvaka Like u šahu, ali susret je završio 
remijem.

Svečani dio počeo je pozdravnom riječi 
dopredsjednika PD-a Paklenica iz Zadra, koji je 
otvorio skup. Zadarski student Miljenko Pekić 
pročitao je prigodan referat o inicijativi i važno-
sti imenovanja toga povijesnog vrha, a na kraju 
je predsjednik PD-a Visočica iz Gospića Miloš 
Korica pročitao Odluku o imenovanju Vrha Petra 
Zoranića. Ona glasi: 

Nadahnuti književnim djelom i rodoljubljem 
Petra Zoranića, pisca pastirskog i prvog hrvatskog 
romana »Planine«, potaknuti njegovim ličkim 
porijeklom iz plemena Kurjakovića i javnim djelo-
vanjem u Zadru, brojnim raspravama o imenima 
najviših velebitskih vrhova, člancima u Hrvatskom 

Šahovska partija na vrhu Petra Zoranića 1973. (Ante Rukavina i Tomislav Čanić)
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planinaru godine 1924. i Našim planinama godine 
1970. i zajednički djelovanjem planinara Like i 
Dalmacije na Velebitu, našoj najljepšoj planini, 
planinari Planinarskog društva Visočica iz Gospića 
predložiše, a Planinarsko društvo Paklenica iz 
Zadra, Planinarsko društvo Badanj iz Metka i 
Planinarsko društvo Gromovača iz Otočca prihva-
tiše da se trajno obilježi u kamenu Velebita ime 
prvog našeg planinarskog pisca i da se donese 
sljedeća

O D L U K A

Južnovelebitski vrh nadmorske visine 1712 metara, 
zapadno od Vaganskog vrha, južno od Babina 
jezera, istočno od Rapavca i sjeverno od Crljenoga 
kuka od danas se naziva

V R H   P E T R A   Z O R A N I Ć A

Na Vrhu Petra Zoranića, 20. svibnja 1973.
Planinarsko društvo Visočica, Gospić
Planinarsko društvo Paklenica, Zadar
Planinarsko društvo Badanj, Medak
Planinarsko društvo Gromovača, Otočac

Nakon svečanog potpisivanja Odluke stav-
ljeni su pečati planinarskih društava i stalni pečat 
Vrha Petra Zoranića, koji je ostavljen u kutiji 
postavljenoj na vrhu. Zadarski su radioamateri 
poslali s vrha vijest u eter, a prvi koji su potvrdili 
prijam i čestitali ličko-dalmatinskim planinarima 
bili su radioamateri iz Zenice. Sa zelenog Vrha 
Petra Zoranića, obrasloga klekovinom, najveći 
se broj planinara spustio prema još uvijek zale-
đenom Babinom jezeru, ponosni što su dali svoj 
doprinos istraživanju i upoznavanju voljene im 
planine.

Planinarsko rješavanje prijepora
Sljedeći primjer svjedoči da planinari vrlo brzo 
shvaćaju i uvažavaju jedni druge. Riječ je bila o 
poimanju težine planinarskog puta od Šugarske 
dulibe preko Pasjega klanca uz Katinu jamu do 
Brušana. Tu zanimljivu stazu trasirao je i marki-
rao Ante Rukavina. Od vršnog dijela, s kojeg se 
strmom vlakom staza spušta prema Brušanima, 
hodali smo nas četvorica 1. rujna 1976. – po 
mraku. Mrak, ali i razlika u godinama te razli-
čita fizička spremnost, pripomogli su negodova-
nju nekih članova naše skupine zbog prevelike 

Spomen ploča na Zoranićevu vrhu
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strmine u najnezgodnije vrijeme. Naime, već smo 
hodali više od sedam sati, pa nam je onako umor-
nima bilo još teže spuštati se po mraku i velikoj 
strmini. Zanimljivo je da je razlika u dobi između 
nas četvorice bila po otprilike 15 godina: najsta-
riji, Ivo Petrinović, imao je 64 godine, Perica 50, 
ja 34, a Željko 18). Ponajviše se bunio stari Ivo, 
koji je rekao da će o težini staze pisati u časopisu 
Naše planine. Iz originalnog pisma koje mi je 
Rukavina napisao mjesec dana poslije, dobro se 
može razumjeti tolerancija i uvažavanje mišljenja 
među nama planinarima.

Evo teksta iz tog pisma:
Dragi Tom Čan! ... Što se tiče staze Pasji 

klanac – Brušani, Perica mi je pričao da ste me 
mnogo kritizirali, no ne možete me uvjeriti da je 
ta staza strašna. Vidim da još nisi sagledao sve 
ljepote koje pruža jedna takva staza, koja se penje 
iz vrtače u vrtaču, kroz divnu šumu, uz prekrasnu 
Katinu jamu (lijepu kao i ostale jame), zatim kratki 
strmi silaz po kamenom bespuću, što pokazuje da 
Velebit nije dječja igračka, i zatim ona famozna 
vlaka do Brušana niz koju bi se i jaje svaljalo, 
a kako ne bi čuveni Tom Čan. Perica ionako ne 
ide stazama, nego poprijeko i uopće nema pravo 

kritizirati bilo koju stazu, a ti moraš više proma-
trati ljepote, pejsaže i okolicu da ti ne smeta svaki 
kamen. Ti odmah u čelo: staza je za vještice, mogao 
bi se barem nekako zagrebački izraziti: staza nije 
baš najugodnija, ili nije baš najbolje odabrana, 
ili mogle su se naći i neke druge varijante, ili od 
mnogih prijelaza ovaj je dosta neudoban, ili ne 
valja pretjerivati u njezinoj ocjeni... Moglo se napi-
sati da ima tu još dosta posla ili da bi je trebalo 
dotjerati ili da je možda nekad bila dobra i tako... 
da ne nabrajam dalje. To je jedna od najpozna-
tijih velebitskih staza. Njome su često išli Degen, 
Tomičić, Ljudevit Rossi, Gojtan i drugi, vidjet ćeš 
sve to kad je opišem u članku, samo je još jednom 
moram proći da utvrdim neke detalje koje još nitko 
nije vidio niti opisao. Nigdje se Velebit ne može 
brže prijeći nego ovdje, nigdje nije lakše doći do 
degenije nego ovdje, ali lokaciju na kojoj ona raste 
neću ti odati.

Eto toliko, mi smo ovih dana nešto radili na 
Gojtanovu domu, ali sve je to malo, sad smo dobili 
od Brace Grospića neke daske za oblaganje kuhinje, 
no kad treba raditi onda se nekako teško skupimo...

U Gospiću, 4. listopada 1976.
Ante.

Na Gromovači 4. srpnja 1976.
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Sjećanje na Dragu Bozju – 
legendu planinarstva u BiH

Darko Mohar, Rijeka

Dragu Bozju upoznao sam u svibnju 2005. 
Planinska skupina (PS) Slovenskog doma 
Kulturno prosvjetnog društva Bazovica 

iz Rijeke gostovala je prvi put kod srodne udruge 
Slovenskog združenja meščanov iz Kaknja, pošto 
se sa članovima te bosanske udruge upoznala 
2004. na prvom »Pohodu Slovencev ki živijo 
izven matične domovine«. Taj pohod na Triglav 
organizirala je Slovenska iseljenička matica. 

Tijekom gostovanja u Bosni i Hercegovini 
članovi su posjetili i Slovensko kulturno društvo 
»Ivan Cankar« u Sarajevu, gdje mi je predstav-
ljen stariji gospodin, prema riječima predsjednice 
društva, nestor planinarstva u BiH, Drago Bozja. 
Naravno da su dva zaljubljenika u prirodu odmah 
našla mnogo zajedničkih tema, pa su dogovorila 
i neke oblike suradnje.

Sljedeći se susret dogodio vrlo brzo nakon 
prvoga. Bilo je to već u listopadu iste godine, kada 
je dramska skupina Bazovice gostovala s kome-
dijom Andreja Jelačina »Piknik s tvojo ženo« 
u SD-u »Ivan Cankar« u Sarajevu. Komediju je 
režirao i, uz Loredanu Jurković, odglumio legen-
darni, pokojni riječki kazalištarac Alojz Usenik. 
Tom je komedijom nasmijavao publiku širom 
Europe više od 125 puta.

Ponovni susret s Dragom, poslije predstave, 
bio je već susret prijatelja. 

Dogovori o zajedničkom planinarskom 
susretu ostvareni su 2008. za drugoga gostova-
nja planinske skupine u Kaknju. Dana 23. svib-
nja, usprkos nešto lošijem vremenu, uspješno je, 
zajedno s Dragom, ostvaren uspon na Bjelašnicu 
i povratak u Babin do preko bivka Bozja-Kunath. 
Nažalost, zbog zdravstvenih tegoba, nisam tada 
mogao sudjelovati. Kiša je sudionike pohoda 
prisilila na kraće zadržavanje i odmor ispred 
bivka i tada je, na nagovor Jožefa Špringera, 
ondašnjeg predsjednika kakanjskoga slovenskog 

društva, potekla Dragina priča. Čitateljima 
Hrvatskog planinara prenosim je u prvom licu 
jednine, uz male, za pisani tekst potrebne korek-
cije inače prekrasnoga Draginoga bosanskoga 
govora, s rijetkim slovenskim natruhama:

Drago Bozja: Kad ste me već zamolili da 
nešto kažem, da pođem jednom genezom. 
Moj tata rođen je u Sloveniji, Šmarje-Sap, mala 
vas, Podgorica se zove. Godine 1904. došao je 
u Sarajevo. Kad je imao 80 godina napisao je 
jednu knjigu koju je nazvao »Monografija malog 
čovjeka«, trudim se da bih ju sada objavio. U 
njoj je opisao cijeli svoj život, ali u njoj je i rekao: 
»Krenuo sam u Bosnu jer su rekli da je Bosna 
Kalifornija«. Bio je kolarski majstor i doveo kranj-
ska kola u Bosnu. Tu je živio, našao moju majku, 
s njom se vjenčao. Iz te sam kombinacije ispao 
ja, 1927. godine, 13. augusta ili kolovoza, kako 
hoćete.

Još od rane mladosti, zahvaljujući majci 
koja se bavila skijanjem i planinarenjem, i ja 
sam krenuo tim stopama. Prvi put sam bio na 
Trebeviću kad sam imao šest godina, odveo me 
profesor Mazavić. I tako sam vjerovatno zavolio 
tu planinu. Školovao sam se u Sarajevu.

Već od rane mladosti Trebević je moja 
matična planina, pa Skakavac, Bjelašnica i tako 
dalje. Zašto sam je zavolio? Tek u poznim godi-
nama sam našao odgovor. Smatram da je plani-
narenje i druženje s planinama jedina poštena 
čovjekova aktivnost u kojoj nema kompromisa. 
Evo, nitko umjesto vas nije mogao sići ovamo 
dolje, svi ste se mučili na svoj način i vi ste to 
riješili. U sportu, koji ja cijenim, toga nema, ipak 
tamo ima nekakvih namještaljki, bez obzira na 
današnju elektroniku.

Voleći planinarstvo i sve skupa, počeo sam 
se rano baviti i skijanjem. Moj otac je prvi u 
BiH pravio skije, od jasenovog drveta. Kad se ta 
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djelatnost razvila, radio je sto pari skija od drva 
godišnje.

Tako da su prve njegove skije bile moje. Sa 
svojim dobrim prijateljem Lazom Rusjanom, koji 
je potomak letača Rusjana1, iz Slovenije, napravili 
smo prve plastične skije u BiH, koje smo nazvali 
Ljubo-Rusjan-Bozja, jako lijepo dizajnirane, s 
nekakvom raketom. Bio je to lijep pokušaj, ali 
pomalo i lijep neuspjeh, jer tadašnja plastika nije 
bila kao danas, pa su nam se malo i smijali na 
Jahorini jer se plastika odljepljivala. No, ti su poku-
šaji bili korisni, radili smo, a nešto se i učinilo.

Prije odlaska u armiju 1946. godine, a i prije 
Drugoga svjetskog rata, rado sam hodao po 
planinama. Crepoljsko2 i Skakavac3 bile su moje 
najdraže planine. Zavolio sam taj vodopad jako 
i poslije Drugoga svjetskog rata kad sam otišao 
u armiju. Kad sam se vratio iz armije, odmah 
sam se učlanio u PD Bjelašnica i bio aktivist u 
tom društvu sve do ovoga rata. Za to vrijeme 
mijenjao sam niz funkcija i mogu se pohvaliti 
da sam jedan od osnivača gorske službe spaša-
vanja u Bosni i Hercegovini4. Načelnik stanice 
Sarajevo bio sam šesnaest godina, tako da su mi 
moji prijatelji, dijelom i braća Slovenci, priznali 
da sam imao dobru stanicu koja je bila ravno-
pravna sa slovenskima. Zahvaljujući tome sam i 
postao član Savezne komisije za dodjelu zvanja 
instruktora gorske službe spašavanja. To sam sve 
radio iz ljubavi i amaterski, bez ikakvih novčanih 
naknada. Mislim da ako čovjek želi nešto takvo 
raditi, onda novac ne može biti motiv, jer onda 
negdje nešto padne. 

Kada su došle Zimske olimpijske igre5, 
učestvovao sam u pripremi u komitetu jer je 

1 Edvard Rusjan (Trst 1886. – Beograd 1911.), otac Franc 
Slovenac, majka Grazia Cabas Furlanka. S bratom Joškom 
konstruktor zrakoplova i letač. Godine 1909. poletio blizu 
Gorice zrakoplovom EDA I vlastite konstrukcije. Let je bio dug 
60 m, letio je na visini od 2 m. Iste je godine letio 600 metara 
na visini od 12 m. Godine 1910. seli se s bratom u Zagreb i s 
njim izvodi prvi javni let u Zagrebu, na kojem dosežu visinu 
od 100 m. Poginuo je kod Beograda 1911. kad je jak udar vjetra 
otkinuo krilo njegova aviona i srušio ga.

2 Vrh sjeverno od Sarajeva, visok 1524 m
3 Slap sjeverno od Sarajeva, iznad sela Nahoreva, visok 98 metara
4 Gorska služba spašavanja, Stanica Sarajevo, osnovana je u listo-

padu 1962.
5 Zimske olimpijske igre u Sarajevu održane su od 8. do 19. 

veljače 1984., kao prve zimske i druge uopće održane u nekoj 
komunističkoj zemlji.

mojih 160 dijapozitiva s planina oko Sarajeva bila 
jedina kakva-takva dokumentacija koja je otišla 
u Atenu osim pisanih materijala i projekata. Ti 
su snimci pokazali na kakvim smo mi terenima.

Jednog lijepog dana me je pozvao naš tadaš-
nji predsjednik Ante Sučić6 i kasniji predsjednik 
izvršnog komiteta. Kaže, »Drago, bi li ti bio direk-
tor sporta na Zimskim olimpijskim igrama?« Ja 
rekoh: »Dragi moj predsjedniče, ja nemam pojma 
o zimskim olimpijskim igrama.« Kaže on: »Pa ni 
kod nas nitko nema pojma.« »I«, kaže, »očekujem 
da mi odgovoriš za par dana.« Imao sam jako 
lijepu profesionalnu poziciju, bio sam direktor 
predstavništva jedne zagrebačke firme za BiH 
i Crnu Goru, fino zarađivao, imao kompletnu 
slobodu. I prošlo je par dana, zvoni telefon, zove 
me Ante Sučić i kaže: »Sutra u podne hoću tvoj 
odgovor.«

Došao sam doma, pitao suprugu i sina što da 
radim... imam dobar posao, a ovdje mi se nudi 
to. Tada me je moj sin podsjetio na jednu stvar. 
Bio je to jedan Prvi maj, kad smo se upravo s 
Bjelašnice spustili u Babin do, kada nitko nije 
ni sanjao o Olimpijskim igrama u Sarajevu. U 
Babinom dolu je bilo još sigurno barem metar 
snijega. Mi smo sjedili na jednom balvanu, gledali 
gore i tada sam ja rekao, kad bi tu bila žica, tu bi 
bilo... 

6 Ante Sučić (Olovo 1929. – Sarajevo 1986.), gradonačelnik 
Sarajeva od 1975. do 1981.

Drago Bozja
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A meni sin kaže: »Tata, sjećaš se onog našeg 
maštanja, kad si maštao o tim stazama.« Pa kaže: 
»Malo je ljudi na svijetu koji mogu svoj san 
ostvariti.« I tako sam prihvatio to. Sutradan sam 
se javio tom mom predsjedniku Sučiću. Kaže: 
»Znaš šta je, da nisi tako puno razmišljao, ne bih 
te primio. Ali sada znam da ćeš raditi.« Ja sam 
uvijek morao prositi novac za tu svoju gorsku 
službu spašavanja i uvijek sam išao kod njega. I 
uspjeli smo ući u budžet i onda je on uvijek na 
sjednici, a imao sam ja tamo svoje ljude, kazao: 
»Što onaj tamo alpinista traži, svakako nas zeza, 
skini mu 15 %.« I tako smo prolazili.

I, kao drugo, rekao mi je još nešto: »Ja sam 
tebe izbacio kroz vrata, a ti si meni ušao kroz 
prozor.«

Tako da sam stekao ugled i obavio posao 
direktora za sport na Olimpijskim igrama. Nije 
mi žao, bio je to težak, ali izuzetno lijep posao, 
ostalo mi je to u lijepom sjećanju jer sam se 
družio s ljudima iz cijele Jugoslavije, a posebno 
s dobrim prijateljima iz Slovenije, s Lakotom, 
sa Senčarom, s Gorišecima, koji su dali jedan 
jedan velik, lijep doprinos da su Olimpijske igre 
i objekti dobili svoju pravu sliku.

Taj je posao završio, vratio sam se svom profe-
sionalnom poslu i svojim planinama, koje nisam 
nikad napustio. Obišao sam dosta tih planina, da 

vam ne pričam. I kad je moj otac imao 85 godina, 
a umro je s 90, jednom prigodom na svoj rođen-
dan je rekao: »Znaš kaj sine, sve što si stekao, 
stekao si u Bosni. Ali, eto, nemoj zaboraviti na 
Triglav.« Nisam zaboravio na Triglav (emocije, 
op. a.)! Još jednom moram da se popnem gore, 
imam 81 godinu. Izvinjavam se što sam se malo 
ganuo, ali sjetio sam se svog oca, kao što sam 
rekao, i to nisam zaboravio, pa se nadam... (plje-
sak) Hvala vam lijepa!

Joško Špringer: Postali smo nekakvi....
Drago: Pa što ću, godine dođu, čovjek malo 

postane pekmez.
Joško: Lijepa hvala, mnogo je toga bilo o 

čemu bi Drago mogao govoriti, od planinarskih 
funkcija...

Drago: Eto, i ovaj objekat7 ovdje je moja 
zasluga...

* * *
Drago je i pisao, u Našim planinama, odno-

sno Hrvatskom planinaru, objavljeno mu je od 
1964. do 1996. trinaest prikaza, izvješća, članaka, 
opisa. Autor je i koautor više planinarskih publi-
kacija i dvaju planinarskih vodiča.

Dana 23. lipnja 2019. u organizaciji sara-
jevskoga HPD-a Bjelašnica 1923 organiziran 
je već 5. memorijalni pohod njemu u čast. Išlo 
se Josipovom stazom od Grkarice mimo bivka 
Bozja-Kunath preko Opservatorija na Bjelašnici 
do Babinog dola.

Prolazi već šesta godina otkako je Drago 
Bozja otišao u dobra sjećanja. Udaljenost, tempo 
života, godine i štošta drugo onemogućili su da 
PS Bazovica ispuni Draginu želju za još jednim 
usponom na Triglav. Zato su planinari PS-a 
Bazovica odlučili da ta njegova priča postane 
dostupna svima, kao spomen na jednog veli-
kog čovjeka koji je, zahvaljujući svojim sloven-
skim i hrvatskim korijenima te mjestu rođenja 
i življenja, povezivao sportsku, planinarsku 
i svaku drugu Sloveniju, Hrvatsku i Bosnu i 
Hercegovinu.

7 Bivak Bozja-Kunath smješten je na visini od 1750 metara, 
na Josipovoj stazi na Bjelašnici. Bivak je donacija njemačkog 
SFOR-a.

Drago Bozja 2014. u Napretkovu domu na Trebeviću
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Ivan Stožir 
utemeljitelj i pionir hrvatske meteorologije, 
HPD-a i Hrvatskog sokola
145 godina organiziranog planinarstva i sokolstva u Hrvatskoj (6)

Eduard Hemar, Zagreb

Pošto smo u 2019. predstavili pet uglednih 
pojedinaca iz povijesti hrvatskog plani-
narstva i sokolstva, nadopunjujemo svoj 

serijal još jednom zaslužnom osobom. Junak 
naše nove priče bio je znatno stariji od Vilka 
Mahorića, Levina Schlossera, Stjepana Vrdoljaka, 
Milana Lenucija i Josipa Ryšlavyja, koje smo 
dosad obuhvatili, i za razliku od njih, jedini nije 
rođen u Hrvatskoj. Dao je veoma velik dopri-
nos razvoju hrvatskog društva u drugoj polovini 
19. i na početku 20. stoljeća, a posebno u gradu 
Zagrebu, gdje je proveo velik dio svoga bogatoga 
i sadržajnog života.

Ivan Stožir rođen je u Šmartnu v Rožni 
dolini kod Celja 12. travnja 1834. Iako je odra-
stao u Sloveniji, po ocu je bio češkog porijekla i 
prezime mu se izvorno pisalo Stožíř. Otac Jurij 
bio je seljak; majka se zvala Helena, rođ. Kovač. 
Osnovnu školu pohađao je u rodnom mjestu i 
Celju, a nižu realnu gimnaziju u Celju. Nastavio je 
školovanje u Beču i diplomirao na Politehničkom 
institutu. Prvo zaposlenje dobio je kao službenik 
Trgovačkog zavoda u Beču.

U Zagreb se doselio u ožujku 1857. i postao 
suplent fizike na Nižoj realnoj gimnaziji. U 
studenom iste godine imenovan je profesorom 
na Velikoj realnoj gimnaziji. Predavao je mate-
matiku, fiziku i kemiju tri i pol desetljeća, do 
kraja 1891., i ostao posebno zapamćen kao vrstan 
profesor fizike. Preveo je s njemačkoga i nadopu-
nio dva srednjoškolska udžbenika fizike: »Fiziku 
za niže razrede srednjih škola«, 1883. i »Fiziku za 
više razrede srednjih škola«, 1895.

Bio je član državnoga školskog savjeta i ispitne 
komisije za građanske škole. U ožujku 1859. dobio 
je Zlatni križ s krunom za zasluge, u vrijeme kada 
je Hrvatska bila dio Austrijske carevine.

Austrougarska vlada pohvalila ga je za 
stručno sudjelovanje u izradi zakonskog nacrta 
za narodne škole iz 1874. Kraljevsko vojno mini-
starstvo zahvalilo mu je za uspješna predavanja 
u zagrebačkoj kadetskoj školi. Zbog njegovih 
uspjeha, vlast ga je imenovala ravnateljem Velike 
realne gimnazije u Zemunu, ali je toliko zavo-
lio Zagreb da je taj posao odbio i ostao raditi 
kao profesor. Usprkos svim priznanjima i ugledu 
koje je stekao, vlasti mu nisu oprostile naglašeno 
domoljublje i narodnjaštvo te je zbog toga prije-
vremeno umirovljen u 58. godini života. Nakon 
odlaska u mirovinu surađivao je u nastavi mate-
matike i fizike na Ženskom liceju u Zagrebu sve 
do 1900., kada je napunio 66 godina.

Ivan Stožir
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U hrvatskoj javnosti Stožir je ostao najviše 
zapamćen kao pionir meteorologije.

Zahvaljujući revnosti tadašnjeg upravitelja 
Gimnazije Josipa Torbara, zagrebačka Velika 
realka dobila je iz Beča instrumente nužne za 
praćenje vremenskih prilika. S obzirom na tadaš-
nji odnos Beč – Zagreb, zagrebačka je meteo-
rološka postaja bila II. reda, podređena bečkoj 
centrali. Dana 1. prosinca 1861. započelo je 
službeno mjerenje meteoroloških podataka u 
Zagrebu. Dužnost vremenskog motritelja na 
Meteorološkom opservatoriju na Griču obav-
ljao je Stožir kao ravnatelj puna tri desetljeća, do 
1891., i skrbio se o meteorološkim instrumentima 
te ih po potrebi popravljao. Ujedno je obavljao i 
sav administrativni posao vezan uz tu postaju, a 
od 1865. svakodnevno je brzoglasno slao meteo-
rološke podatke u Središnji meteorološki ured u 
Beč. Za taj dodatni posao nije dobivao nikakvu 
naknadu, samo su mu priznavani troškovi za 
slanje brzojava. Ponekad su mu u postaji poma-
gali đaci viših razreda Realke, ali samo oni koji 
su bili odlični učenici. Godine 1888. osnovao je 
meteorološku postaju na vrhu Medvednice, a 
bio je i osnivač takvih postaja u Petrinji i Glini. 
Radio je i na prevođenju stranoga meteorološkog 

nazivlja na hrvatski jezik i tiskom objavio 14 
radova. Nedvojbeno ga se može smatrati ne 
samo pionirom, nego i utemeljiteljem hrvatske 
meteorologije. Kada se početkom 1892. povukao 
iz Meteorološkog opservatorija, zamijenio ga je 
budući ugledni akademik Andrija Mohorovičić. 
Koliko je bio cijenjen Stožirov rad u meteorolo-
giji, pokazuje sljedeći podatak. Slavni austrijski 
meteorolog i tada vodeći klimatolog u Europi 
Julius Hann objavio je 1891. u Meteorologische 
Zeitschriftu zahvalu Stožiru za njegov dugogo-
dišnji rad na polju meteorologije i znanstveni 
doprinos. Bilo je to veliko osobno priznanje za 
njegov trud.

Stožir je bio svestrana i napredna osoba, 
a usto i izumitelj. Zaslužan je, među ostalim, 
i za uvođenje oglašavanja podneva u Zagrebu 
pucnjem gričkog topa od 1. siječnja 1877. te za 
postavljanje meteorološkog stupa na Zrinjevcu u 
Zagrebu 1884. Na njegov je poticaj točno izmje-
rena nadmorska visina Meteorološkog opser-
vatorija na Griču (158,4886 m). Prvi je uveo i 
mjerenja ozona u Hrvatskoj. Zanimali su ga i 
potresi, pa je u fizikalnom kabinetu Realke nakon 
velikoga zagrebačkog potresa 1880. postavio seiz-
moskop vlastite izrade. Električnu su rasvjetu 
građani Zagreba vidjeli već 1873. i 1877., upravo 
zahvaljujući njegovim pokusima. Budući da je 
bio među rijetkim građanima toga vremena koji 
su se razumjeli u električne naprave, pomagao 
je savjetom svima koji su ga molili za pomoć. U 
Hrvatskom narodnom kazalištu mnogo je puta na 
predstavama upravljao rasvjetom. Usprkos broj-
nim aktivnostima, našao je slobodnog vremena 
i za dodatan društveni angažman u svom gradu, 
kao jedan od najpoznatijih stanovnika staroga 
Zagreba. Bio je velik rodoljub i svoju je djecu 
odgajao u narodnom duhu.

U povijesnoj, 1874. godini postao je jedan od 
prvih članova Hrvatskoga planinarskog društva i 
Tjelovježbenog društva Hrvatski sokol. U obama 
je društvima paralelno djelovao dvadeset godina, 
a onda se još deset godina posvetio samo radu u 
HPD-u.

U Hrvatskom sokolu (HS) Stožir je bio član 
skupine koja se na poticaj dr. Josipa Fona sastala 
u gradskoj vijećnici kod tadašnjega gradonačel-
nika Ivana Vončine radi dogovora o osnivanju Meteorološki stup na Zrinjevcu u Zagrebu
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Hrvatskog sokola 5. lipnja 1874. U toj su skupini 
bili još dr. Levin Rojčević, Milan Lenuci i učitelj 
gimnastike Miroslav Singer. Na I. glavnoj skup-
štini 27. prosinca 1874. u Zagrebu Stožir je 
izabran u prvi upravni odbor kao protustavnik 
(računovođa). Potom je 1877. izabran za zamje-
nika starješine (potpredsjednika) uz starješinu 
(predsjednika) Josipa Fona. Bio je među devet 
izabranih delegata HS-a koji su 1878. trebali 
raditi na ujedinjavanju sa slovenskim sokolima 
u zajedničko društvo, ali do toga nije došlo 
zbog političkih razloga. Iste je godine predlo-
žio uvođenje ženske gimnastike u HS i taj je 
prijedlog ostvaren za nekoliko godina. Krajem 
1880. izabran je u zajednički odbor sa članovima 
Hrvatskoga pjevačkog društva Kolo radi izgrad-
nje Sokolskog doma u Zagrebu. Poslije je bio i 
član Građevinskog odbora; Sokolski dom izgra-
đen je 1883. i danas se nalazi na Trgu Republike 
Hrvatske broj 6, južno od Hrvatskoga narod-
nog kazališta, i u vlasništvu je Gimnastičkoga 
kluba Hrvatski sokol. Kad se Josip Fon razbolio, 
Stožir je 1890. izabran za starješinu HS-a i na toj 
je dužnosti ostao tri godine, do 1893., kada se 
povukao na vlastiti zahtjev. U znak zahvalnosti 
za njegov izvanredan doprinos HS-u, izabran je 
krajem iste godine za začasnog člana.  

Među osnivačima HPD-a u listopadu 1874. 
bio je i ravnatelj Velike realne gimnazije Josip 
Torbar. Profesor te gimnazije Ivan Stožir postao 
je 1878. zamjenik odbornika HPD-a. Iste godine 
u lipnju sudjelovao je na društvenom izletu u 

Križevce i na Kalnik. Godine 1881. izabran je za 
odbornika HPD-a pošto je tri godine bio zamje-
nik odbornika. Od važnijih izleta koje je orga-
nizirao HPD tih godina bio je onaj na Plitvička 
jezera u lipnju 1883. Sljedećih 15 godina bio 
je odbornik kada su na čelu HPD-a bili Josip 
Torbar i grof Miroslav Kulmer. Na XXIV. glav-
noj godišnjoj skupštini HPD-a 1898. Stožir je 
izabran za drugog potpredsjednika uz predsjed-
nika Miroslava Kulmera i prvog potpredsjed-
nika Milana Lenucija. Upravo u godini kada je 
izabran za dopredsjednika, HPD je pokrenuo 
svoje glasilo Hrvatski planinar, koje izlazi sve do 
danas. Na dužnosti dopredsjednika uz Kulmera 
i Lenucija ostao je do 1905., kada se povukao 
zbog visoke životne dobi. Stožir je bio savjestan i 
koristan promicatelj društvenih ciljeva, poznat po 
svojem blagom i pomirljivom ophođenju prema 
ljudima. Kao jednom od svojih najstarijih članova 
i utemeljitelja, HPD mu je u znak zahvalnosti za 
doprinos tijekom triju desetljeća aktivnog djelo-
vanja dodijelio počasnu diplomu. Svojim velikim 
entuzijazmom dao je obol osnivanju i razvoju 
prvih dvaju planinarskih i sokolskih društava s 
hrvatskim nacionalnim predznakom. Tako se 
uvrstio u uzak krug najzaslužnijih pionira hrvat-
skog sporta.

Kada se zbroji njegovo profesionalno djelo-
vanje kao profesora, zatim meteorologa i dužno-
snika HPD-a i HS-a, razvidno je da je Stožir bio 
čovjek velike energije i volje. Njegov doprinos 
gradu Zagrebu tako je velik da se s pravom može 

Ivan Stožir, bugarski istraživač Spas Vacov i Andrija Mohorovičić
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nazvati zagrebačkom legendom. Da ne ostane 
zaboravljen za nove generacije, pobrinula se 
Gradska skupština, koja je u listopadu 1994. 
odlučila da se jedna zagrebačka ulica u Trnju 
nazove po Ivanu Stožiru.  

Rado je posjećivao rodni kraj u 
Sloveniji, uz koji je ostao vezan. Pošto 
mu se kći udala u Celju, kod nje je 
provodio ljetne mjesece posljed-
njih godina života. Pola godine 
prije smrti, u rujnu 1907., javio 
se pismom iz Celja prijateljima u 
Zagreb i opisao aktualne vremen-
ske prilike. Potom se vratio u 
Zagreb, gdje je proveo svoje 
posljednje dane.     

Preminuo je u Zagrebu 12. 
veljače 1908. u 74. godini. Na 
zagrebačkom groblju Mirogoju od 
njega su se oprostili brojni građani, a 
na zgradi Velike realne gimnazije izvješena 
je crna zastava. Na sprovodu su bili odbornici 
HPD-a predvođeni predsjednikom Miroslavom 
Kulmerom, a govor nad grobom održao je star-
ješina HS-a dr. Franjo Bučar.

Na kraju priče o Ivanu Stožiru i njegovu 
velikom doprinosu hrvatskom društvu treba 

naglasiti da su o njemu u svojim publikacijama 
pisali i predstavnici slovenske i češke nacionalne 
manjine u Hrvatskoj te možemo zaključiti da se 
njime mogu ponositi sva tri spomenuta naroda!  

Lit.: Spomenica Hrvatskog planinskog 
družtva u Zagrebu, Zagreb, 1884.; 

»Družtvene viesti: Glavna skupština 
hrvatskog planinarskog družtva«, 
Hrvatski planinar br. 1, Zagreb, 1. 
lipnja 1898.;  »XXIX. glavna skup-
ština Hrvatskog planinarskog druš-
tva u Zagrebu«, ibid br. 5/6, Zagreb, 
svibanj-lipanj 1904.; »Slovenske 
novice«, Domovina br. 20, Celje, 
19. veljače 1908.; »Društvene vije-
sti« Hrvatski planinar br. 1, Zagreb, 
siječanj-veljača 1908.; Franjo Bučar, 

Povijest Hrvatskog sokola - Matice u 
Zagrebu 1874. – 1885., Zagreb, 1925.; 

Ante Brozović, Sokolski zbornik, Beograd, 
1934.; Viktor Smolej, »Stožir, Ivan (1834–

1908)«, Slovenski biografski leksikon 11. zv. Stelè 
- Švikaršič, Ljubljana, 1971.; Franc Strašek, »Ivan 
Stožir: fizik, meteorolog in izumitelj«, Novi odmev 
br. 26, Zagreb, lipanj 2005.; Marijan Lipovac, Franjo 
Vondraček, Česi Zagrebu - Zagreb Česima, Zagreb, 
2009.; 150 godina Geofizičkog zavoda u Zagrebu, 
Zagreb, 2011.

Zgrada Državnog hidrometeorološkog zavoda na Griču, u kojoj se nalazio prvi zagrebački seizmograf na kojemu je Stožirov 
nasljednik Andrija Mohorovičić otkrio »Mohorovičićev diskontinuitet«, teško je oštećena u zagrebačkom potresu 22. ožujka 2020.
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Dubrovačka priča  
o planinarskoj upornosti

Krunoslav Milas, Zagreb

Ponekad, kad se nešto dogodi, taj nam 
se događaj tog trenutka ne čini važnim. 
Uzimamo ga »pod normalno«. Ali, kako 

vrijeme prolazi, počinjemo uviđati koliko je u 
tom času trebalo volje, snage i hrabrosti da se 
nešto učini. Tek tada shvatimo da nismo bili u 
pravu kad smo sve prepustili zaboravu.

Pomažući u sređivanju pismohrane u sjedištu 
HPS-a, otkrio sam u dokumentima, pismima i 
zapisnicima mnoge opise događaja i aktivnosti, 
ali i druge materijale iz povijesti planinarstva, 
koji su nekad možda i zabilježeni, a mi smo ih 
ipak zaboravili. Neke od njih vrijedi »izvući iz 
naftalina«, a neke, koji nisu zabilježeni, vrijedi 
zabilježiti. U trenutku kada su nastali, nisu se 
činili važnima. Danas, godinama poslije, naš se 
način gledanja na njih mijenja.

Jedan je od takvih događaja opisan u pismu 
koje je HPD Dubrovnik poslao HPS-u u siječ-
nju 2003. U njemu se opisuju poteškoće koje 
su dubrovački planinari imali s planinarskim 
domom na Vrbnju na Orjenu. Pokušaji dubrovač-
kih planinara početkom devedesetih godina 20. 
stoljeća da im se dom vrati govore o ludoj upor-
nosti i hrabrosti. Rat, grmljavina topova, raza-
ranja, glave su se spašavale, a skupina planinara 
razmišlja o nekom tamo planinarskom domu! I 
to domu koji i nije više u Hrvatskoj. Ludo! No, 
pođimo redom.

Dakle, u pismu koje je iz HPD-a Dubrovnik 
stiglo u HPS u siječnju 2003. članica društva 
Mirjana Karaman opisuje što su sve doživjeli 
pokušavajući ostvariti pravo na svoj planinarski 
dom. 

Devastirana planinarska kuća Vrbanj prije 20 godina
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Orjen (1894 m), planina četrdesetak kilome-
tara daleko od Dubrovnika, nalazi se zapadno 
od Herceg Novog, na samoj granici Crne Gore i 
Bosne i Hercegovine. Prilazna cesta i vrh nalaze 
se na crnogorskoj strani. Planinare Dubrovnika, 
najvećega grada u blizini, Orjen je oduvijek 
privlačio. 

U svom pismu navode: Taj dom (na Vrbnju) 
bio je u vlasništvu HPD-ove podružnice Dubrovnik 
od 1939. kada je prestala s radom žandarmerijska 
karaula koja se nalazila u tom objektu. Članovi 
Društva su je putem javnog natječaja kupili vlasti-
tim prilozima, a uz taj objekt koji je bio solidno 
građena dvokatnica od oko 240 m2, nalazila se i 
drvarnica od 50 m2, ograđeno dvorište kao i oko 
4000 m2 okućnice (sve na visini od 1007 m).

Prelistao sam Hrvatski planinar iz toga 
vremena i u broju 7-8 iz 1939. na 255. str. prona-
šao zapisnik 65. redovite godišnje skupštine 
HPD-a održane 31. svibnja 1939. u Zagrebu. U 
izvješću o radu podružnica govori se i o radu 
podružnice Orjen iz Dubrovnika:

Još u ranije doba nastojala je podružnica da 
dođe u posjed žandarmerijske vojarne na Vrbanju, 
što joj je prošle godine i uspjelo kupnjom iste kuće 
putem javne jeftimbe, za svotu od 17.000 dinara. 
Novčana sredstva sakupljena su uglavnom među 
samim članovima. Iako je kuća u zapuštenom 
stanju, uzeo si je odbor u dužnost da kuću uredi i 
da je pretvori u pravi planinarski dom.

Ali, nisu Dubrovčani stali samo na kupnji 
doma. Nastavljam citirati odlomak iz pisma:

Također je kupljeno i betonsko sklonište od 
pedesetak m2 na orjenskom sedlu na visini od 1550 
m. Ovo sklonište su nam najprije uzurpirali i na 
kraju definitivno oduzeli planinari PD-a Subra iz 
Herceg Novog, na što smo pokrenuli sudski postu-
pak. Sudski postupak nikada nije okončan, samo 
je zamrznut, a za naknadu je općina Herceg Novi 
našemu Društvu dodijelila zemljište od oko 850 m2 
na visini oko 1350 m. Na njemu smo namjeravali 
napraviti novi planinarski dom. Projekt je već bio 
izrađen. Ovo zemljište na žalost nismo uknjižili u 
svoje vlasništvo, ali napominjem da smo uknjiženi 
na oduzeto sklonište kao i na cjelokupni posjed na 
Vrbnju.

Godine su prolazile, a dubrovački su se plani-
nari, koliko su mogli, brinuli o domu. A onda 

se, krajem osamdesetih, dogodio nagao zamah 
planinarstva. I odmah zatim strašne devedesete. 
Ali, evo njihove priče.

Kako nismo imali dovoljno sredstava za 
izgradnju novog doma, odlučili smo se na dograd-
nju i obnovu doma na Vrbnju, te smo u vremenu 
pred rat bili u punom zamahu poslova. Dogradili 
smo na postojeću drvarnicu prostor predviđen za 
novu kuhinju i sanitarije. Nabavili smo cjelokupnu 
opremu kao i sav potreban građevni materijal.

Međutim, kada su koncem mjeseca rujna 1991. 
tadašnji predsjednik Društva Krešimir lvanišević i 
tajnik Zoran Bračić, pokušali ući u dom, JNA (koja 
je već tada ušla u dom) grubo ih je zaustavila i 
odvela u vojarnu u Trebinje gdje su bili izvrgnuti 
maltretiranju i ispitivanju. Izvukli su se zahvalju-
jući našemu prijatelju planinaru iz Trebinja Brani 
Radeti koji je za njih jamčio i koji im je pomogao 
da se vrate u Dubrovnik preko već postavljenih 
barikada između Hrvatske i Bosne i Hercegovine. 
Po njihovom povratku u Dubrovnik, već sutradan 
smo napisali prosvjedno pismo Vojnopomorskoj 
oblasti u Herceg Novom, koje nikada nismo uputili 
jer je sutradan počeo napad na Dubrovnik.

Što se dalje događalo dostojno je ne samo 
kratkog prikaza, već cijelog romana. Bio bi to 
roman o upornosti, tvrdoglavosti i ludoj hrabrosti 
male skupine planinara koja, bez obzira na ratne 
i poratne prilike, ustraje u zahtjevima za onime 
za što misli da je u pravu i da joj je nepravedno 
oduzeto.

U našem domu mijenjali su se vojska i rezer-
visti, pljačkajući i devastirajući ga sve do konca 
listopada 2002. godine. U lipnju 2002. dobili smo 
od naših prijatelja planinara iz Herceg Novog 

Standardizirana HPS-ova ploča na pročelju doma
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obavijest da će vojska napustiti naš dom te smo 
odmah poduzeli prve korake u cilju povratka 
doma. Napisali smo pismo predsjedniku općine 
Herceg Novi, u kome smo tražili da nam se dom 
vrati u vlasništvo u stanju u kojemu smo ga osta-
vili. Na pismo nismo nikad dobili pisani odgo-
vor, a iz niza telefonskih kontakata sa službenim 
osobama saznali smo da više nismo vlasnici doma, 
jer je koncem 1991. provedena nova uknjižba. 
Kako nismo nazočili istoj, dom je u katastarskim 
knjigama uknjižen bez ikakvih dokumenata na PD 
Subra iz Herceg Novoga.

Prisjetimo se, 6. prosinca 1991. dogodilo se 
najžešće bombardiranje Dubrovnika. A netko je 
trebao razmišljati o uknjižbi! I to u zemlji iz koje 
su započeli svi napadi na Grad!

Uvidjevši da ćemo teško sami išta napraviti u 
smislu povratka doma, angažirali smo odvjetnika 
u Herceg Novom te se povezali s raznim dobro-
namjernim ljudima, političarima i planinarima 
u Hrvatskoj i Crnoj Gori, te Njemačkom vladi-
nom agencijom koja djeluje na ovim prostorima. 
Svi nam pomažu u nastojanju da vratimo dom u 
vlasništvo.

Sadašnja situacija izgleda ovako: početkom 
studenoga 2002. vojska je predala ključ doma 
općini Herceg Novi, predsjednik općine nam je 
obećao taj ključ odmah predati uz veliku medijsku 
pratnju, ali se na kraju predomislio i ključ nam 
ne vraća nego preko njega ucjenjuje predsjednika 
općine Konavle od koje dobiva vodu za vodovod u 
Herceg Novom, ali je ne plaća.

Ključ je predan jednom stanovniku Vrbnja, 
koji bi navodno trebao čuvati dom od daljnje 
devastacije. Uspjeli smo, uz njegovo odobrenje, 
ući u dom. Našli smo ga u potpuno devastiranom 
i opljačkanom stanju.

Za sada smo uspjeli iz katastra u Herceg 
Novom dobiti vlastovnicu iz koje se vidi da smo mi 
bili jedini vlasnici doma od 1939. do 1991. godine, 
zatim očitovanje PD-a Subra da oni nisu nikada 
bili vlasnici tog doma niti spore naše vlasništvo. 
Uz pomoć i suradnju ministrice turizma gđe Pave 
Župan Rusković i njezinog kolege iz Vlade Crne 
Gore, pokrenuli smo postupak ponovne uknjižbe u 
katastar u Herceg Novom na ime našega Društva. 
Na žalost, vlada u Crnoj Gori ovih se dana 

Planinarska kuća Vrbanj na Orjenu
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promijenila, što će vjerojatno još produžiti cijeli 
postupak, a mi ćemo morati ponovo tražiti nove 
veze.

Napominjem da nam se po zakonima u Crnoj 
Gori naše vlasništvo može vratiti tek kod konačne 
sukcesije dviju država. Zbog toga pokušavamo 
na prijateljski način riješiti problem ne čekajući 
konačnu sukcesiju.

U slučaju skorog povratka doma u naše 
vlasništvo, čemu se nadamo, pokušali bismo dom 
obnoviti uz razne međunarodne i domaće dona-
cije, te ga iznajmiti, o čemu smo već vodili razgo-
vore. Objekt bi i dalje bio planinarski dom, mogli 
bi ga koristiti svi planinari iz Hrvatske po važećim 
cijenama u Hrvatskoj, a za ostale bi najmoprimac 
(planinar i ugostitelj iz Herceg Novog) određivao 
svoje uvjete.

Autorica pisma na kraju se ograđuje što to 
pismo vjerojatno ne zanima mnoge, ali ona je 
jednostavno htjela da se zna što su sve poduzeli 
da vrate svoj dom. Toliko za sada o ovoj našoj 
Odiseji. Nadam se da ste imali strpljenja pročitati 
sve do kraja.

Je li zanimljivo? Itekako! Zato i zaslužuje biti 
zabilježeno!

Svi ti napori, tvrdoglavost i trud da se zadrži 
svoje nakraju su urodili plodom. Kuća je obnov-
ljena i u vlasništvu je HPD-a Dubrovnik. Zbog 
slabe posjećenosti, nije stalno otvorena, ali 

planinari ključeve mogu dobiti u Dubrovniku. 
Kuća je djelomično obnovljena i dograđena. 
Danas je to jedina planinarska kuća nekoga 
hrvatskog planinarskog društva izvan Hrvatske!

Ali, nije to sve; »svako zlo za neko dobro«, 
kaže stara narodna poslovica. Evo što dalje stoji 
u pismu:

Dodala bih još da smo tijekom ovog cijelog 
postupka koji smo vodili gospodin Rastko Barbić 
i ja, uspjeli povezati pojedine članove našega 
Društva i PD-a Subra, tako da se nadamo da 
ćemo se u budućnosti i službeno povezati. Sve češće 
planinarimo ponovno po Orjenu i Durmitoru, i do 
sada nismo imali nikakvih neugodnosti.

Ovo ljeto planiramo zajedno s PD-om 
Kamenar iz Šibenika i PD-om Malačka iz Kaštela 
višednevni pohod po Durmitoru, pa vas pozivamo 
da nam se pridružite.

Također bih napomenula na kraju da 
smo Komisiji za priznanja poslali naš prijed-
log za dodjelu Posebnog priznanja povodom 
Međunarodne godine planina gosp. Rastku Barbiću 
za uložen trud oko povratka doma.

Na čitatelju je da procijeni je li vrijedno zabi-
lježiti tolik napor jednoga planinarskog društva. 
Jednako se tako nadam da će ovaj tekst, ako ništa 
drugo, potaknuti nekog od naših planinara da 
posjete Vrbanj i Orjen, i jedinu našu planinarsku 
kuću izvan Hrvatske.

Dograđeni dio kuće
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Izlet na ćićarijski Orljak
Tea Sušanj, Viškovo

Prekrasno jutro. Veljača je prepuna preu-
ranjenoga proljetnog sunca. Okupljanje u 
8 sati protječe u žensko-muškom odmje-

ravanju snaga. Ako vodiča možemo tretirati kao 
nepristranog, omjer je slabijega i jačeg spola 
najpošteniji – 7 : 7.

Krećemo u dogovoreno vrijeme vijugavim 
cestama podnožja Ćićarije i još pomalo uspore-
nog matuljskoga kraja, lokalnom cestom Matulji 
– Rupa. Skrećemo u Permanima te, uzdižući se 
cestom preko Brguda, Žejana i Muna, stižemo do 
Malih Muna, početne točke izleta. Vremenski su 
uvjeti savršeni, bez vjetra. Dašak mraza i jutarnja 
svježina uvode nas u našu primorsku idilu.

Oprema je spremna, smjer ucrtan, dobre 
volje ne nedostaje. Lakim korakom, dobro ozna-
čenim putom, ugodnom makadamskom cestom 

(pogodnijom za hodanje nego za vožnju) krećemo 
polako, ali sigurno. Bez prevelikog napora svlada-
vamo prvih sat i pol uspona i dolazimo do prvoga 
značajnijega križanja na svojem putu. Na punktu 
na kojem se naša staza spaja s cestom koja vodi od 
Račje Vasi oštro skrećemo prema svojem današ-
njem odredištu, vrhu Orljaku (1106 m). Putokazi 
nas informiraju da nam je preostao još sat uspona.

Prvu polovicu preostaloga puta prešli smo 
bez većih napora, ali posljednja strmina ugri-
jala je zakržljale mišiće, trenutačno baždarene 
na zimski, usporen radni ritam. Opreza nikad 
dovoljno na stazama prekrivenima suhim lišćem. 
Vesela družina odrješitim koracima na vlažnoj 
zemlji prekrivenoj šarenim lišćem kreira simfo-
niju zvukova u gnijezdu tišine šumske idile. 
Opera naturale!

Uspon na ćićarijski Orljak
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I mi svojim malim korakom pridonosimo 
ozračju koje je Rijeka kao Europska prijestolnica 
kulture stvorila oko nas – ozračju ponosa, osje-
ćaju sreće zbog različitosti i tolerancije našega 
kraja, ali dala nam je i jedno novo bogatstvo: 
pregršt ideja, veliku količinu upitnika i šarolikost 
tumačenja značenja svega što se u 2020. odvija u 
našem okruženju. 

I onda... dolazak na vrh... Orljak nas je 
primio u svoje krilo!

Pogled za bogove! Sretnici smo koji su isko-
ristili dan na najbolji mogući način. Radoznalo 
pogledom tražimo poznata odredišta u okolici. 
Uživamo u prostranosti Istarskog poluotoka 
i veselimo se lijenom cakljenju morskih povr-
šina u daljini, naziremo obrise Cresa i Krka, s 

poštovanjem promatramo našu ponosnu Učku, 
pretražujemo pogledom planine Gorskoga kotara 
(Risnjak nam namiguje ispod lagane sumaglice u 
daljini). Osobito se veselimo kad preko Risnjaka i 
hrvatskog Snježnika, preletom preko slovenskog 
Snežnika, u daljini uočavamo Julijske Alpe. Duše 
su nam ispunjene.

Orljak je jedan od najviših vrhova u sjeve-
rozapadnom dijelu Ćićarije, brdovite visoravni 
u sjevernom i sjeveroistočnom kopnenom dijelu 
Istre. On je biser Ćićarije, planine koja se prostrla 
od zaleđa Trsta i Kopra na sjeverozapadu prema 
zaleđu Rijeke i Opatije na jugoistoku. Njezin je 
zeleni pokrov isprekidan bijelim liticama, pa se taj 
dio Istre naziva i Bijela Istra. Južni greben predio 
je na kojem se nalazi i upravo osvojen vrh (uz 
Žbevnicu, 1014 m, Brajkov vrh, 1092 m i Veliki 
Planik, 1272 m); razmjerno je blago položen, a 
završava s visoravni koja se s prosječne visine 
od oko 500 do 650 m naglo spušta prema Istri. 
Najvažnija su naselja Lanišće, Mune i Žejane. 

Nakon ugodnog predaha, utiskivanja pečata 
za trajnu uspomenu i neizbježnog fotografiranja 
uz velik križ na samom vrhu, lakim korakom 
krećemo natrag. U početku vrlo oprezno, zbog 

strmine i lišćem prekrivene staze, a poslije brzim, 
odvažnijim korakom, uz veselo čavrljanje kojeg je 
zbog kratka daha pomalo nedostajalo prilikom 
uspona. Povratak nas iznenađuje lakoćom i brzi-
nom te jednoglasno zaključujemo da smo zaslu-
žili okrjepu u legendarnoj Žejanki, koja godi-
nama krijepi žitelje ovoga kraja. Na kraju, u ugod-
noj vožnji pogledom ispraćamo usnula mjestašca 
prepuna duha, oslikane zidove, ukrašene moti-
vima života i tradicije folklora i zvončara, koji su 
svojim kolorističnim izgledom posebnost toga 
kraja. Sve to treba doživjeti iz prve ruke.

Zvončari su nas ispratili svojom pojavom i 
sa zida ugostiteljskog objekta te na posljednjoj 
zdravici, kad smo zadovoljno čvrsto stisnuli jedni 
drugima ruke i poželjeli brz ponovni susret.

Na Orljaku

Orljak je jedan od najviših vrhova u sjeverozapadnom dijelu Ćićarije, brdovite 
visoravni u sjevernom i sjeveroistočnom kopnenom dijelu Istre. On je biser 
Ćićarije, planine koja se prostrla od zaleđa Trsta i Kopra na sjeverozapadu prema 
zaleđu Rijeke i Opatije na jugoistoku

306  |   6, 2020

|
 NADNASLOV   NADNASLOV 

|



Jubilarna 15. godišnja skupština 
PD-a Napredak u Zagrebu
Dana 13. siječnja 2006. osnovano je Planinarsko društvo 
Napredak-Zagreb. Sjedište društva od početka je bilo 
u Bogovićevoj ulici, u prostorijama Kulturnog društva 
Napredak-Zagreb. Ova jubilarna skupština održana 
je u Palmotićevoj ulici 21 u Zagrebu, u nazočnosti 67 
članova, te gostiju i prijatelja društva. Nakon izbora 
radnih tijela podnesena su i prihvaćena izvješća o radu 
i financijskom poslovanju društva u 2019. godini.

Na početku svečanosti prisutne je pozdravio 
predsjednik PD-a Napredak-Zagreb arhitekt Franko 
Čuvalo. Okupljenima se obratio sljedećim riječima: 
»Dragi prijatelji ljubitelji planina i prirode, 15 godina 
je prošlo od našeg osnutka. Tih 15 godina tako je 
brzo prohujalo da nismo ni svjesni kako godine lete. 
I tako, eto, doletjeli smo u 2020. godinu. Jeste li se 
ikada upitali gdje smo bili u tih 15 godina? Veseli me 
iznijeti nekoliko zanimljivih podataka o nama. U tih 15 

godina poduzeli smo 377 izleta, od toga 293 jednod-
nevna, 70 dvodnevnih i 14 desetodnevnih. Kada se to 
zbroji, u planinama smo proveli ukupno 573 dana, ili 
slikovitije – jednu godinu, šest mjeseci i 28 dana. Za to 
vrijeme propješačili smo oko 5655 kilometara. Budući 

Drago Katović (1941. – 2020.)
Drago Katović, u planinarskim krugovima poznatiji 
kao Gec, rodio se 1941. u Zagrebu. Maturirao je na 
Trećoj gimnaziji, tada zvanoj »Vladimir Vitasović«. 
Diplomirao je na Tekstilno-tehnološkom fakultetu u 
Zagrebu, gdje je poslije predavao i dočekao mirovinu 
kao profesor emeritus. Bio je i dekan u dva mandata 
te autor više znanstvenih radova u struci.

Od gimnazijskih dana pa sve do smrti bio je član 
Planinarskog društva Sveučilišta Velebit iz Zagreba. Dok 
se aktivno bavio planinarenjem, bio je sveprisutan u 
svim porama društva. Kao takav je 1969. postao i pred-
sjednik. U planinarskim je društvima titula predsjednika 
više radna obveza nego čast. A Gec je tu radnu obvezu 
za vrijeme svoga mandata odrađivao vrlo uspješno. 
Upravljao je čak i čvrstom rukom, što se zbog njegove 
nenametljivosti i samozatajnosti nije primjećivalo. 

U gimnazijskim je danima bio veza između mlađih 
učenika planinara i PDS-a Velebit, nešto kao povjerenik 
društva u Trećoj gimnaziji. Godinama je sudjelovao u 
brojnim izletima i turama, a mnoge je i vodio. Jedan 
je od organizatora velebitaškoga kampa u Starigradu 
Paklenici u vremenima kad većina studenata planinara 
nije mogla otići na more u vlastitoj režiji.

U starijim danima, iako već slabijeg zdravlja, i 
dalje se povremeno aktivno družio sa starim plani-
narskim prijateljima. Sudjelovao je i na tzv. Fosilijadi, 
godišnjoj smotri ostarjelih alpinista PDS-a Velebit 
na Gorščici, i svojim pozitivnim smijehom podizao 
atmosferu. Imao je sanjarski osmijeh. 

Hvala mu na svemu i neka mu je laka hrvatska 
zemlja! Branko Braum

  6, 2020  |  307

15. godišnja skupština PD-a Napredak u Zagrebu

|
 NADNASLOV   NADNASLOV 

|



da smo se penjali u prosjeku sedamsto metara, ispada 
da smo se popeli 264 kilometra, ili kao da smo bili na 
vrhu Himalaje 30 puta. Gdje smo dosad bili? Rekao 
bih: a gdje nismo bili? Bili smo na četirima kontinen-
tima, planinarili smo po Europi, Aziji, Africi i Južnoj 
Americi. Obišli smo 19 država i 56 planina. Kroz druš-
tvo su u ovih 15 godina prošla 243 člana. Sve ovo što 
smo ostvarili ne bismo mogli sami. Mi smo relativno 
malo društvo. Godišnje kroz društvo prođe u prosjeku 
60 članova. Neki odlaze, a drugi dolaze. Upravo smo 
se zato povezali s Planinarskim klubom Horizont-VG 
iz Velike Gorice. Zajedno smo jači. (...)«

U okviru skupštine otvorena je izložba planinar-
skih fotografija Franka Čuvala pod naslovom »Planino, 
lijepa li si«. Izloženo je 40 fotografija odabranih između 
11 tisuća snimaka. Uz odabranu glazbu prikazano je 
tristotinjak fotografija iz rada društva. Skupština je 
završila druženjem uz bogat domjenak.

 Ivan Brozičević

Planinarenje s osobama s 
invaliditetom u PD-u Obruč, Jelenje
Nekako u ovo vrijeme prije tri godine u PD-u Obruč 
započeli smo pripremati aktivnosti za osobe s inva-
liditetom (OSI). Aktivnosti su se počele organizirati 
pod radnim nazivom »OSI na Hahliću«. Predsjednik 
Udruge slijepih Primorsko-goranske županije Emil 
Mandarić prihvatio je našu inicijativu i uključio se u 
nju kao sudionik i suorganizator.

Za početak smo uspostavili kontakt s tadašnjim 
voditeljem Radne skupine za OSI u Komisiji za vodiče 
HPS-a Stjepanom Dubcem i slijepim zagrebačkim 
planinarom Željkom Brdalom, a zatim preko njih i s 
drugim osobama zainteresiranima za rad s osobama s 
invaliditetom. Ljeto smo iskoristili za pripremu prvog 
jesenjeg pohoda na Hahlić.

Prvi jesenski pohod OSI-ja na Hahlić poduzeli 
smo u nedjelju 18. studenoga 2018. U pohodu su sudje-
lovali Emil Mandarić i Sanja Dadasović iz Udruge slije-
pih PGŽ-a, a iz PD-a Obruč Lidija, Marina, Edi, Damir 
i Ivan. Vrijeme je bilo pravo jesenje, nije padala kiša, 
ali je vjetar na mahove puhao s orkanskim udarima. 

Planinarski uspon započeli smo na raskrižju putova 
za »Podplaninu« i puta po »Kolci«, gdje smo parkirali 
terensko vozilo.

Edi je vodio Emila, Damir je vodio Sanju, a mi 
ostali bili smo pozadinsko osiguranje. U planinarskom 
domu Hahlić dočekala nas je ekipa polaznika opće 
planinarske škole iz Zagreba. I Emil i Sanja odrasli 
su na buri, no ekipa iz Zagreba začudila se što slijepi 
hodaju po takvom vremenu. Nakon ručka koji su 
pripremili naši domaćini Radojka i Zvone, vratili smo 
se istim putom.

Naučene lekcije s prvog planinarskog izleta s OSI 
primijenili smo već na drugom izletu 23. ožujka 2019., 
kada smo povezali Zagreb i Istru s Grobnikom. Naime, 
uz iskustvo stečeno na prvom usponu na Hahlić te uz 
razmjenu iskustva sa Stjepanom i Željkom, mogli smo 
organizirati veću grupu pa smo u goste pozvali druge 
slijepe planinare kojima planina nije nepoznanica. Iz 
Istre nam je u goste stigao Feručo Lazarić, slijepi plani-
nar iz Svetvinčenta. Feruča smo dočekali na riječkom 
autobusnom kolodvoru Žabici. Ekipa iz Zagreba došla 
je dvama automobilima do Rastočina na Podkilavcu, 
polazišta planinarskih putova za Grobničke Alpe. 
Iz Zagreba su došli Gordana Glibo (slijepa osoba), 
Karmen Čičko, Željko Brdal (slijepa osoba), Stjepan 
Dubac (nagluha osoba), Zdravko Pamić, Mišel 
Prelesnik, Nenad Jurković i Josip Stiplošek. Stjepan 
je vodio Željka (poslije smo se izmjenjivali), Gordanu 
je vodila Karmen, a Feruča je vodio Edi. Pozadinsko 
osiguranje provodili su Lidija, Marina, Damir i Ivan. 
Ovaj smo put prije dolaska do doma skrenuli na 
Ćuninu glavu (1157 m) pa se s nje spustili strmom, 
travnatom kosinom do doma Hahlić (1112 m) i ne 
raspremajući se odmah nastavili do Dnića (1194 m). 
Stjepan se nakon Dnića popeo i na Obruč (1376 m). 
Nakon ručka istim smo se putom vratili. Bio je to dan 

Sudionici pohoda pred planinarskim domom Hahlić
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kakav se samo poželjeti može! Naučili smo mnogo 
toga, a stečeno iskustvo primijenit ćemo i na sljedećoj 
planinarskoj turi.

Dana 9. lipnja 2019. PD Platak iz Rijeke organi-
zirao je pohod na Snježnik, kojemu smo se odlučili 
pridružiti. I toga smo puta Feruča dočekali na Žabici. 
Emil nas je čekao na Sušaku, a Željko je došao s 
ekipom iz Zagreba. Planinarska hodnja bila je nadasve 
zanimljiva. Damir je vodio Feruča tehnikom držanja za 
ruksak, Ivan je vodio Emila tehnikom špage zavezane 
za ruksak, a Sandra je vodila Željka tehnikom plani-
narskog štapa (»ražnja«). Druženje na terasi velikoga 
doma na Platku, uz Feručovo vino, Emilove slatkiše i 
domsko pivo te pregršt doskočica, prošlo je u trenutku.

Vikend 21. i 22. rujna proveli smo na Baškim 
Oštarijama, na prvom okupljanju Radne skupine za 
OSI Vodičke službe HPS-a. Tamo smo upoznali novu 
voditeljicu skupine Aleksandru Kuzmanić, koja je nasli-
jedila Stjepana Dubca. Nakon upoznavanja i održanih 
prezentacija o dosadašnjem radu i planiranim akcijama 
za sljedeće razdoblje, drugi smo se dan uspeli na vrh 
Velikog Sadikovca (1286 m). Radna skupina za OSI 
ustrojena je te nas sad očekuje onaj teži i ljepši dio: 
privući nove članove i nastaviti s uspješnim radom.

Drugi jesenji planinarski pohod za OSI na Hahlić 
proveden je za vikend 16. – 17. studenoga 2019. Zbog 
najavljenih loših vremenskih uvjeta, u drugom pohodu 
sudjelovali su Emil i Feručo, slijepe osobe, a Lidija, 
Damir i Ivan prvi dan. Sutradan su nam se kao ispo-
moć pri usponu na Fratar (1353 m) pridružili Antonela 
i Ivica. Planinarska hodnja počela je po nepisanom 
pravilu od Podplanine na Ćuninu glavu i do doma 
Hahlić, gdje je bio ručak. Domaćini nas nisu razoča-
rali. Nakon ručka uputili smo se do Osoja (1338 m). 
Večer je prošla uz Feruča i gitaru. Sutradan ujutro 
krenuli smo put Fratra. Staza je bila zahtjevna. Po 
povratku u dom Hahlić te nakon ručka spustili smo 
se istim putom do automobila. Na povratku nas je 
uhvatila najavljena kiša. 

Početkom ove godine, 26. siječnja, poduzeli 
smo izlet na vrh Sv. Mikulu (577 m) na Osorščici. 
Znajući da Željku taj vrh nedostaje kako bi u dnevniku 
Hrvatske planinarske obilaznice zaokružio područje 
Jadranski otoci ‒ sjeverni dio, pozvali smo ga da nam 
se priključi, što je on s veseljem prihvatio.

Nakon uspona na Osorščicu, zbog više sile i maloga 
virusa, zastao je privremeno naš rad s OSI. Odgođen 
je drugi proljetni uspon OSI na Hahlić, otkazano je 
predstavljanje knjige Feruča Lazarića, a nije održan ni 
HPS-ov pohod »S osmijehom u planinu« po međimur-
skim brežuljcima. Sve je izglednije da neće tako uskoro 
biti ni planiranoga pohoda na Snježnik, kao ni pohoda 
na Ćićariju (Korita). Nadamo se da će nevolje proći do 

rujna, kada je predviđen seminar Radne skupine za OSI 
u Paklenici. Lijepo vrijeme dolazi, a našim gojzericama 
nedostaju planine. Nadamo se što skorijem nastavku 
započetih planinarskih aktivnosti s osobama s invali-
ditetom. Ivan Škvarić

Predstavljanje knjige kojega nije bilo
Velika mi je bila želja da knjigom »Planinarenje na 
slijepo« pokažem da i mi slijepi možemo sasvim lijepo 
i sadržajno živjeti. U njoj sam opisao svoje planinar-
sko-turističke pustolovine, borbu sa samim sobom 
na teškim usponima, u nju sam utkao sebe samoga. 
Želio sam i istaknuti da naš težak hendikep ne smije 
biti kočnica, već naprotiv, poticaj za otkrivanje novih 
putova za veseljem i srećom. Ova mi je knjiga neopi-
sivo veselje, a s istim žarom angažirao sam se u orga-
niziranju njenog predstavljanja. Osim cijenjenih spon-
zora i uvaženih gostiju, pozvao sam sve svoje drage 
pratitelje-prijatelje, bez kojih ne bi bilo ničega od svega 
toga. Želio sam da promocija bude vikend druženja, 
veselja, planinara i na koncu vikend inkluzije.

Poslao sam osamdesetak pozivnica, a pedesetak 
osoba namjeravao sam smjestiti u svom Svetvinčentu 
budući da se dio programa predstavljanja trebao 
održati i drugi dan. Za taj drugi dan planirao sam 
inkluzivni pohod na Tondulon, lijepu nepresušnu 
lokvu u bližoj okolici. Posebno me veseli što su četvr-
tina mojih gostiju osobe s invaliditetom. Ima među 
njima slijepih, slabovidnih, nagluhih, osoba s multi-
plom sklerozom i jedan gost u kolicima. Program sam 
vrlo sadržajno osmislio jer sam se silno želio odužiti 
pratiteljima.

Nakon subotnjeg okupljanja slijedila bi šetnja 
kroz moj pitoreskni Svetvinčenat, uz turističkoga 

Tehnika vođenja slijepe osobe
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vodiča. Za one koji ne znaju, Svetvinčenat je popri-
lično staro mjesto. U njemu dominira venecijanski 
dvorac s lijepim renesansnim trgom. Na trgu se nalazi 
gradska lođa, a u sredini velika cisterna koju su izgra-
dili Napoleonovi vojnici kada su tu boravili počet-
kom 19. stoljeća. Oko dvorca je park s drvoredom 
divljega kestena i lipe. Silno sam to želio pokazati 
svojim dragim gostima iz cijele Hrvatske, pa i iz Srbije 
i Slovenije. Nakon upoznavanja s Svetvinčentom slije-
dila bi promocija knjige, a potom zabavni program u 
koji sam uključio obitelj – unuka svira klavir i gitaru, a 
unuk klavir – kao i nekoliko slijepih kolega. Za to sam 
se vrlo potrudio, a u tome mi je pomogao slijepi učitelj 
glazbe. Nakon toga bila je planirana večera u osnov-
noj školi jer za stotinu ljudi nema dovoljno prostora 
u restoranu. I onda planinarski bal... Znam da među 
mojim prijateljima ima onih koji vole plesati, a i za 
mene nema fešte bez pjesme i plesa.

A moji sponzori! Svima kojima sam se obratio 
pristali su mi pomoći. Općina Svetvinčenat s vodičem 
i prostorom za promociju, škola mi je dala kuhinju i 
blagovaonicu, istarski vinari vino i rakiju, mesar meso 
za večeru, glazbenici poklonili zabavni program i ples, 
pa do iznajmljivača koji su mi stavili na raspolaganje 
smještajne kapacitete. Prelijepo, predivno!

Ali što se tada dogodilo? Pojavio se koronavirus i 
ja sam, nažalost, sve to morao odgoditi za neka bolja 
vremena koja, nadam se, nećemo dugo čekati...

Feručo Lazarić

Izložba Planinarimo, učimo i uživamo
U četvrtak, 5. ožujka, u 18 sati, u Osnovnoj školi 
Zapruđe svečano je otvorena izložba »Gojzeki ‒ plani-
narimo, učimo i uživamo«. Izložba se organizira u 
povodu 70. obljetnice HPD-a Željezničar iz Zagreba 
i 20. obljetnice planinarske skupine Gojzeki koju čini 
više od 170-ero djece i roditelja iz OŠ Zapruđe. Skupina 
Gojzeki ujedno je sekcija HPD-a Željezničar te najveća 
planinarska skupina djece i mladih u Hrvatskoj.

Na otvorenju izložbe okupilo se više od stotinu 
planinara. Među uzvanicima bili su Ivan Hapač, vodi-
telj više malih planinarskih škola HPS-a, i Đurđica 

Serdarević, udovica tragično preminulog planinara i 
karikaturista Senaida Serdarevića, po čijem su crta-
nom liku zagrebački Gojzeki dobili ime. Okupljenima 
su se redom obratili predsjednik HPD-a Željezničar 
Zvonko Filipović, ravnateljica OŠ Zapruđe Ružica 
Vitman Sović, planinarski voditelj skupine Alan Čaplar 
te pedagoška voditeljica skupine Duška Marcić Svilar. 
Druženje mlađih i starijih generacija planinara okru-
njeno je pjesmom i uz kolače, a potrajalo je nekoliko 
sati nakon završetka službenog dijela svečanosti.

HPD Željezničar primio je 2014. za rad plani-
narske skupine Gojzeki godišnju nagradu Izvršnog 
odbora HPS-a za najbolji rad s mladima, a 2015. za 
knjigu »Hej lop Gojzeki«, u kojoj su pisanom riječju 
djece, roditelja i voditelja skupine predstavljeni razvoj 
i dosezi planinarskog rada u OŠ Zapruđe. Skupina 
je u proteklih 20 godina djelovanja poduzela više od 
stotinu izleta u sve krajeve Hrvatske, a mnoga su se 
djeca i roditelji počeli aktivno baviti planinarenjem i 
izvan okvira skupine. Članovi su se aktivno uključivali 
i u rad Radne skupine za djecu i mlade HPS-a, kao i 
u rad HPS-ovih malih planinarskih škola na Velebitu. 
Na izložbi je predstavljeno više od 200 fotografija u 
desetak tematskih cjelina. Nekoliko izložbenih panoa 
ostat će trajno izloženo u prostoru škole kao sjećanje 
i uspomena na velike obljetnice HPD-a Željezničar.

 Alan Čaplar
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Moslavačka gora nadohvat miša
https://sites.google.com/site/moslavackagora/pocetna

Informacijska i komunikacijska tehnologija promije-
nila je način planinarenja. Suvremeni mobiteli opre-
mljeni su GNSS sustavom (engl. global navigation 
satellite systems) koji omogućuje korisniku orijentirati 
se i ustanoviti mjesto na kojem se nalazi. Mobilnim 
telefonom posredstvom interneta planinar može u 
planini saznati brojne informacije o području kojim se 
kreće i vidjeti različite zemljovide tog područja. Osim 
markacija na terenu sad postoje i virtualni putovi koje 
je moguće pratiti pomoću mobitela ili GNSS uređaja. 
Planinar tako može u svoj mobitel pohraniti put koji 
želi proći i lokacije koje želi obići te ih u planini slije-
diti. U slučaju nezgode planinar pomoću mobitela 
može dozvati pomoć i javiti zemljopisne koordinate 
mjesta na kojem se nalazi. Sve to povećava sigurnost, 
olakšava snalaženje i povećava užitak planinarenja. 
Na umu treba ipak imati da je mobitel naprava koja se 
može pokvariti ili se može isprazniti njegova baterija 
pa je uvijek dobro imati tradicionalna sredstva orijen-
tacije: papirnati zemljovid i kompas.

Postoje različite planinarska web sjedišta, primje-
rice: web HPS-a, web planinarske udruge, osobni 
planinarski web, web planinarskog područja i dr. 
Pri planiranju izleta posebno je zanimljiv web plani-
narskog područja koji sadrži sve potrebne informa-
cije o području planiranog izleta. U tom pogledu 
kao uzor može poslužiti web sjedište Moslavačke 
gore. Web Moslavačke gore je volonterski porodični 

projekt. Izradili su ga bračni par Marija i Josip Kocet i 
njihova kći Tamara. Kao posebnu odliku web stranice 
Moslavačke treba istaći pouzdanost. Autori su osobno 
obišli sve što je na stranici opisano te provjerili putove, 
vremena potrebna za obilazak, lokalitete, znamenitosti 
i dr. Navedeno je npr. i gdje je moguće ostvariti podat-
kovnu vezu s mobitelom.

Uz općeniti opis Moslavačke gore, koja je 2011. 
proglašena Regionalnim parkom, na webu Moslavačke 
gore mogu se pronaći preporučene rute hodanja (opis 
rute i znamenitosti na putu, vrijeme potrebno za proći 
rutu i dr.). Opisani su i zanimljivi lokaliteti: crkve i kape-
lice, arheološki lokaliteti, izvori, potoci, jezera, geološki 
lokaliteti, planinarska kuća »Moslavačka Slatina« i dr. 
popraćeni fotografijama i uputama kako do njih doći.

Na webu Moslavačke gore nalaze se i najbolji 
zemljovidi Moslavačke gore: interaktivna planinarska 
karta Moslavačke gore i planinarska karta Moslavačke 
gore u jpg formatu.

Karte sadrže planinarske staze, vrijeme hoda od 
točke do točke i najpoznatije lokalitete Moslavačke gore.

Na naslovnoj stranici nalaze se i vijesti s događa-
jima vezanim za Moslavačku goru. Sadržaj cjelokupnog 
weba dostupan je na hrvatskom i engleskom jeziku.

Josip Kocet svojedobno je objavio odličan opis 
Moslavačke gore u Hrvatskom planinaru (Kocet, Josip, 
Što Moslavačka gora nudi planinarima, Hrvatski plani-
nar, 2012, br. 7, str. 316) što je odlična dopuna webu. 
Web i navedeni članak omogućuju planinaru siguran, 
ugodan i zanimljiv posjet Moslavačkoj gori.

 Alan Čaplar
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